
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Συλλυπητήρια αναφορά για τα θύµατα της τροµοκρατι-

κής επίθεσης στη Νίκαια της Γαλλίας και καταδίκη αυτής,
σελ. 12883, 12924, 12925, 12926, 12935, 12936

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 12928 , 12935

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 2696 έως 2763,

σελ. 12884 – 12898
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

12899 - 12922
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και ανα-

φορών  ερωτήσεων της Δευτέρας 18 Ιουλίου 2016, σελ.
12932

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά

µε τη λειτουργία του Βυζαντινού Μουσείου Διδυµοτείχου,
σελ. 12923

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε την υπόθεση της εταιρείας «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΕ», σελ. 12924
ii. σχετικά µε την αντισυνταγµατική διάταξη για τα δικαιώ-

µατα του φορολογούµενου, σελ. 12926
iii. σχετικά µε πρόσφατα δηµοσιεύµατα περί αδήλωτης

δραστηριότητας ελληνικών στοιχηµατικών διαδικτυακών
εταιρειών, σελ. 12928

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε τις διαδικασίες µετεγκατάστασης της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος (Ε.Β.Ε.), σελ. 12930

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε το καθεστώς της χρήσης σκόνης γάλακτος

στην παρασκευή του ελληνικού γιαουρτιού, σελ. 12933
ii. σχετικά µε τις καταστροφές στην ελαιοκαλλιέργεια της

Κρήτης τη φετινή άνοιξη, σελ. 12935
ε) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις περικοπές και τις κα-
θυστερήσεις στην απονοµή συντάξεων, σελ. 12936

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 12883 - 12938
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ΜΠΑΛΤΑΣ Α. , σελ. 12923, 12924
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 12928, 12929, 12930
ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ Θ. , σελ. 12931
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ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 12936, 12937, 12938

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’

Παρασκευή 15 Ιουλίου 2016





Αθήνα, σήµερα στις 15 Ιουλίου 2016, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥΚΟΥ-
ΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Θέλω µε την έναρξη της συνεδρίασης να εκφράσω την οδύνη
του ελληνικού Κοινοβουλίου για τη χθεσινοβραδινή ανείπωτη
τραγωδία στη φίλη Γαλλία. Θέλω να εκφράσω, επίσης, τη συµ-
παράστασή µας και την αλληλεγγύη µας στον γαλλικό λαό,
στους Γάλλους πολίτες, στη γαλλική κοινωνία. Είµαι απολύτως
βέβαιος ότι οι ελεύθερες κοινωνίες θα νικήσουν και το µίσος θα
ηττηθεί. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να πείτε κάτι;
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Με προλάβατε, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς αυτό είχα σκοπό
και εγώ να πω.

Με την πρώτη συνεδρίαση της Βουλής µετά το αποτρόπαιο

συµβάν στη Νίκαια της Γαλλίας, εκ µέρους της Κυβέρνησης
θέλω και εγώ να εκφράσω τον αποτροπιασµό µας για τέτοιου
τύπου τυφλές πράξεις τροµοκρατίας. Θέλω να εκφράσω την
οδύνη µας για τους νεκρούς και τα θύµατα, την αµέριστη συµ-
παράστασή µας στον χειµαζόµενο, για άλλη µια φορά µε τέτοια
θέµατα, γαλλικό λαό. Θέλω να εκφράσω τη συµπαράστασή µας,
µε όλα τα δυνατά µέσα, στους οικείους των θυµάτων και να πω
–το είπατε και εσείς- ότι τέτοιου τύπου χτυπήµατα αντί να κάµ-
πτουν το δηµοκρατικό φρόνηµα, το ενισχύουν. Πιστεύω ότι αν
όλοι οι λαοί µαζί συστρατευθούν στην προστασία της δηµοκρα-
τίας, τέτοιου τύπου κρούσµατα θα πάψουν να υπάρχουν.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε Υπουργέ.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Γεώργιο Ψυχογιό, Βουλευτή Κορινθίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’

Παρασκευή 15 Ιουλίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

12884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12885



12886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12887



12888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12889



12890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12891



12892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12893



12894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12895



12896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12897



12898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12899



12900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12901



12902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12903



12904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12905



12906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12907



12908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12909



12910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12911



12912 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12913



12914 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12915



12916 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12917



12918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12919



12920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12921



12922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθούν οκτώ επίκαιρες ερωτήσεις. 
Πρώτη θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1115/11-7-2016 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τη λειτουργία του Βυζαντι-
νού Μουσείου Διδυµοτείχου. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Αριστεί-
δης Μπαλτάς.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δυο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι
προσευχές µας σήµερα είναι αφιερωµένες στον λαό της Γαλλίας
και στα θύµατα αυτής. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Γαλλία πρέπει να ανοίξουν τα φτε-
ρά της νίκης απέναντι σε κάθε αναχρονιστική και σκοτεινή ιδεο-
ληψία, που επιχειρείται κατά καιρούς να εισέλθει στους κόλπους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να την αποδοµήσει.

Κύριε Υπουργέ, η πολιτιστική και πολιτισµική µας κληρονοµιά,
οι διαδικασίες που αφορούν τον πολιτισµό µας και τα χαρακτη-
ριστικά που τον συνθέτουν αποτελεί ένα σηµαντικό εργαλείο
σταθερότητας, ανάπτυξης και ανάτασης του ελληνικού λαού σε
δύσκολες περιόδους. 

Ο Έβρος έχει την ευλογία να είναι σπαρµένος µε πολυσή-
µαντα µνηµεία από όλες τις µεγάλες περιόδους της ελληνικής
ιστορίας, ειδικότερα δε σε ό,τι αφορά την περιοχή του Διδυµο-
τείχου, από την µακρά βυζαντινή περίοδο. Για να αναδειχθεί ακρι-
βώς αυτός ο πλούτος, ο Δήµος Διδυµοτείχου παραχώρησε οικό-
πεδο έκτασης πεντέµισι στρεµµάτων, όπου και ανεγέρθηκε το
Βυζαντινό Μουσείο Διδυµοτείχου, σε έναν πολυχώρο 2.470 τ.µ.,
µε ακαδηµαϊκό και τουριστικό αντικείµενο, δηλαδή και εργαστή-
ρια και έκθεση αντίστοιχα. 

Δυστυχώς, αν και το κτήριο του µουσείου αποπερατώθηκε και
οι διάφορες διεργασίες προετοιµασίας του έχουν ουσιαστικά
ολοκληρωθεί, αυτό δεν έχει τεθεί σε λειτουργία. Είναι χαρακτη-
ριστικό πως δεν έχει ακόµα οριστεί διοίκηση και από άποψη προ-
σωπικού µόλις πριν λίγους µήνες προσελήφθησαν τέσσερις
φύλακες ως συµβασιούχοι. Την ίδια ώρα, το µουσείο είναι έτοιµο
για το κοινό και τα εκθέµατά του τοποθετηµένα.

Δεδοµένου πως το Βυζαντινό Μουσείο Διδυµοτείχου αποτελεί
ένα µοναδικό απόκτηµα για την πόλη και τους κατοίκους του Δι-
δυµοτείχου, αλλά και όλο τον Έβρο, αλλά επίσης προσφέρει και
ιδιαίτερες αναπτυξιακές προοπτικές, σας υπέβαλα το κυρίως
ερώτηµα της επίκαιρης ερώτησης που συζητάµε. 

Πότε θα λειτουργήσει το Βυζαντινό Μουσείο Διδυµοτείχου και
θα τεθεί στη διάθεση του κοινού; Πότε θα οριστεί διοίκηση και
θα προσληφθεί το απαραίτητο προσωπικό, ώστε το Διδυµότειχο
και ο Έβρος να εκµεταλλευτούν αυτό το πραγµατικό κόσµηµα; 

Και τι άλλο σχεδιάζετε επιπλέον εσείς ως Υπουργείο για το εν
λόγω Μουσείο; 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ερώτησή σας. Ερωτήσεις

σαν αυτές βοηθούν να γίνουν καλύτερα κατανοητά στη Βουλή
και από εκεί στον ελληνικό λαό ζητήµατα που αφορούν τον πο-
λιτισµικό µας πλούτο, το βάθος της ιστορικής µας κληρονοµιάς
και τις ανάγκες να αναδειχθούν αυτά τα στοιχεία της ταυτότητάς
µας, όχι απλώς για να έχουµε κάτι να δείχνουµε, όχι απλώς για
να τα επισκέπτονται κάποιοι τουρίστες, αλλά κυρίως για να γί-
νουν στοιχεία και της τοπικής ανάπτυξης µε όλες τις µορφές της
και της ενίσχυσης της δικής µας διεθνούς παρουσίας.

Συµφωνώ µαζί σας ότι ο Έβρος, όπως άλλωστε και όλες οι πε-
ριοχές της χώρας, έχει να επιδείξει έναν τεράστιο πλούτο προς

αυτή την κατεύθυνση.
Σχετικά µε το µουσείο: Όντως οι εργασίες ανέγερσης ολοκλη-

ρώθηκαν το 2010. Παραλήφθηκε τότε από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού. Από εκεί και πέρα, από το 2011 ξεκίνησαν οι διαδικασίες
για τη µόνιµη έκθεση, µουσειογραφικές, µουσειολογικές µελέ-
τες, συλλογή των αντικειµένων και ούτω καθεξής. Το 2011 ξεκί-
νησαν αυτές µε την ένταξη του έργου στο επιχειρησιακό πρό-
γραµµα «Μακεδονία-Θράκη 2007-2013».

Το κτήριο, όµως, παρουσίαζε πολλά προβλήµατα: διάβρωση,
αποκόλληση εξωτερικών επιχρισµάτων, σοβάδων, κ.λπ., και λόγω
του υγρού κλίµατος της περιοχής. Έτσι, χρειάστηκαν πρόσθετες
βελτιωτικές διαδικασίες, που κράτησαν χρόνο, ώστε µε το λίγο
προσωπικό που διαθέτουµε σε αυτές τις περιπτώσεις η εφορεία
αρχαιοτήτων να φέρει σε πέρας το έργο αυτό. 

Στις 31 Δεκεµβρίου του περασµένου έτους ολοκληρώθηκε
αυτή η εργασία και η µουσειολογική, µουσειογραφική µελέτη πα-
ράλληλα. Τώρα ολοκληρώνονται οι εργασίας ελαιοχρωµατισµού,
στερέωσης πλακών της εισόδου και ολοκληρωτική σωστή δια-
µόρφωση του περιβάλλοντος χώρου, καθαριότητα, που τελει-
ώνει τώρα. Η πρόβλεψη από την εφορεία, πολύ συγκεκριµένα,
είναι ότι θα ανοίξει για το κοινό τον Αύγουστο του 2016. Πλησιά-
ζουµε. 

Αυτά µοιάζουν λίγο υπερβολικά, ενδεχοµένως, να χρειάζονται,
δηλαδή, τόσα χρόνια για τέτοιου τύπου δουλειές. Όµως ξέρετε
ότι και το προσωπικό είναι λίγο σχετικά και η χώρα βρίσκεται σε
κρίση. Οπότε, είναι εξαιρετικά δύσκολο να προσληφθούν, έστω
και µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, άνθρωποι για να επιταχύ-
νουν τις διαδικασίες. Τέτοια ζητήµατα τυπικών, ας το πούµε, κα-
θυστερήσεων για τέτοιους λόγους απαντούµε σε διάφορες
περιοχές της χώρας και σε διάφορα ανάλογα έργα. Με αυτά πάν-
τως δεδοµένα, είµαστε στην ευχάριστη θέση να αναγγείλουµε
ότι εντός του καλοκαιριού, τον Αύγουστο του 2016, θα ανοίξει
για το κοινό. 

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη δευ-

τερολογία σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ για

την ενηµέρωση, κύριε Υπουργέ. Θέλω να δηλώσω ότι ο τοπικός
δήµος είναι στη διάθεση των συνεργατών σας σε τοπικό και νο-
µαρχιακό επίπεδο για να παράσχει κάθε βοήθεια που απαιτείται.
Όµως, στο πλαίσιο αυτό υπάρχει και ένας λαός, ο οποίος, πραγ-
µατικά, είναι διαθέσιµος και ευαισθητοποιηµένος προς αυτή την
εθελοντική διάθεση. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω ότι τα έργα έχουν τε-
λειώσει. Εγώ επισκέφθηκα το Μουσείο. Αν πάµε αύριο το πρωί
µε το κλειδί στο χέρι, µπορούµε να ανοίξουµε και να υποδεχ-
θούµε τους επισκέπτες µας. Νοµίζω ότι τώρα είναι πλέον στο
χέρι σας οι αποφάσεις σας, που θα πρέπει να ληφθούν, προκει-
µένου να στελεχωθεί αυτό το Μουσείο µε το ανάλογο προσω-
πικό, έστω και µε προσωρινές µετακινήσεις, προκειµένου να
λειτουργήσει. 

Όπως προείπατε, πράγµατι, το Διδυµότειχο αποτελεί µία τρό-
πον τινά πολιτιστική πρωτεύουσα της Θράκης: Πλωτινούπολη,
Κάστρο, βυζαντινοί και σύγχρονοι ιεροί ναοί της Ορθοδοξίας, βυ-
ζαντινά και οθωµανικά µνηµεία συνθέτουν έναν πολιτιστικό
καµβά. Γι’ αυτό και το Βυζαντινό Μουσείο είναι τόσο σηµαντικό
ως επιστέγασµα αυτού του πλούτου. Πράγµατι είναι ένα αρι-
στούργηµα και από πλευράς κτηριακής και από πλευράς εκθε-
µάτων, που έχουν τοποθετηθεί. 

Όµως, ο Έβρος έχει εν γένει µοναδικό πλούτο µνηµείων και
ευρηµάτων από όλες σχεδόν τις περιόδους του Ελληνισµού, από
την αρχαιότητα µε το Ιερό των Μεγάλων Θεών στη Σαµοθράκη,
µέχρι τη λαογραφική παράδοση του Σουφλίου.

Με αυτό το δεδοµένο, ζητάµε την αµεσότερη δυνατόν τοπο-
θέτηση του µόνιµου εφόρου αρχαιοτήτων στην πρωτεύουσα, την
Αλεξανδρούπολη. Μάς είναι απαραίτητη η παρουσία αυτού του
παράγοντα, γιατί έχει πολύ ευρύ αντικείµενο. Βέβαια, η προσω-
ρινή εφορος, η οποία καλύπτει και τον νοµό µας, από τη Ροδόπη,
κάνει σοβαρότατες προσπάθειες, καταβάλλει φιλότιµες προσπά-
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θειες προς αυτήν την κατεύθυνση και της απονέµουµε τα εύ-
σηµα. Όµως, θα πρέπει να τοποθετήσετε τον οριστικό έφορο του
νοµού.

Επίσης, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι σε εξέλιξη είναι και
η αποπεράτωση του Μουσείου της Αλεξανδρούπολης. Νοµίζω
ότι είχατε σχεδιάσει και παράλληλες  εκδηλώσεις, προκειµένου
να µην αφεθεί ως κτήριο πλέον στην τύχη του, µέχρι να ολοκλη-
ρωθεί το σχέδιο της τοποθέτησης των εκθεµάτων και όχι µόνο.

Επίσης, έναν χρόνο πριν σε αυτήν την Αίθουσα συζητήσαµε µε
τον προκάτοχό σας κ. Ξυδάκη, για τον αρχαιολογικό χώρο της
Μικρής Δοξιπάρας. Πράγµατι, βρισκόµαστε σε οριακό επίπεδο.
Εάν δεν προβείτε σε ενέργειες και δεν πάρετε αποφάσεις, δυ-
στυχώς, αυτός ο ταφικός τύµβος καταστρέφεται από τα καιρικά
φαινόµενα.

Θα ήθελα, επίσης, να µας πληροφορήσετε τι γίνεται µε το
Μουσείο της Σαµοθράκης, καθώς επίσης, κύριε Υπουργέ, έχετε
στα χέρια σας έναν µεγάλο θησαυρό. Θα ήθελα να σας υπενθυ-
µίσω για τη Νίκη της Σαµοθράκης, στην οποία αναφέρθηκα στην
εισήγησή µου στην αρχή, κύριε Πρόεδρε, ότι η Νίκη της Σαµο-
θράκης, πραγµατικά, είναι ένα κόσµηµα, το οποίο αυτήν τη στιγ-
µή βρίσκεται στο Μουσείο του Λούβρου.

Είχαν ζητήσει οι θεσµικές υπηρεσίες της Σαµοθράκης, ο Δή-
µος της Σαµοθράκης, ο Δήµος της Αλεξανδρούπολης µε ψηφί-
σµατά τους, η Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης
µε ψήφισµά της, η Περιφερειακή Ένωση Δηµάρχων Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, οι Σύλλογοι Σαµοθρακιτών Αθηνών,
Θεσσαλονίκης, Έβρου και Γερµανίας, προκειµένου η Νίκη να υιο-
θετηθεί ως σύµβολο αρχών και αξιών της Ευρώπης, έναντι κάθε
ολοκληρωτικής, αναχρονιστικής και σκοτεινής ιδεοληψίας που
κατά καιρούς επιχειρείται να µπει στους κόλπους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Νοµίζω ότι ωρίµασε αυτή η ιδέα.

Έχουµε παράπονο γιατί θα έπρεπε να το εισηγηθείτε στους
οµολόγους σας και ας πάρουν την απόφασή τους. Και µόνο το
ότι θα συζητήσετε µε τους οµολόγους σας για ένα τέτοιο αρι-
στούργηµα, το προβάλλουµε και του δίνουµε την αξία που του
αναλογεί.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Δηµοσχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ.
Έχω εδώ τον κατάλογο των έργων, που είναι εν εξελίξει, για

τον Νοµό Έβρου:
Όπως είπατε, επέκταση της έκθεσης στο Αρχαιολογικό Μου-

σείο της Σαµοθράκης, ολοκλήρωση του κτηριακού προγράµµα-
τος στο Μουσείο της Αλεξανδρούπολης, που έχει ενταχθεί στο
ΕΣΠΑ 2014-2020, σχεδιασµός της ολοκληρωµένης χωρικής επέν-
δυσης για τη διαδροµή της Εγνατίας στην περιοχή Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, όπου στην ένταξη αυτή θα ενταχθούν
πολλά έργα µε έναν άξονα, που θα τα συνδέει και θα τα αναδει-
κνύει κατά κάποιον τρόπο το ένα σε συνάρτηση µε τα άλλα. Επί-
σης, η αποκατάσταση του µεταβυζαντινού ναού του Αγίου Αθα-
νασίου του Δήµου Διδυµοτείχου και διαµόρφωση του αρχαιολο-
γικού χώρου της µητροπολιτικής εκκλησίας, µε προϋπολογισµό
που απορροφήθηκε και προχωράει. Στο φρούριο του Πυθίου
υπάρχουν εκτεταµένες εργασίες, που συνεχίζουν παλαιότερα
ΕΣΠΑ, όπως και στη Μονή Χριστού στη Σαµοθράκη για τη στε-
ρέωση και προστασία της ιεράς Μονής το έργο έχει ολοκληρω-
θεί, καθώς και η ανάδειξη του Οθωµανικού Λουτρού Ουρούτς
Πασά, που έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα εδαφικής συνεργασίας
Ελλάδας-Βουλγαρίας 2007-2013. Αυτά τα προχωράµε.

Αυτά είναι ενδεικτικά όπως καταλαβαίνετε. Οι πόροι, που απαι-
τούνται για την ουσιαστική ανάδειξη της κληρονοµιάς µας στο
σύνολό της είναι µεγάλοι. Το Υπουργείο Πολιτισµού δεν επιλέγει
το ίδιο έργα γιατί δεν έχει ίδιους πόρους, δεν έχει δικό του πρό-
γραµµα ΕΣΠΑ. Άρα, το πράγµα ξεκινά από την περιφέρεια. Προ-
τείνει κάποια πράγµατα, έχει τη σύµφωνη γνώµη µας, προχωράει
η ένταξή τους. άλλα όλα αυτά είναι λίγα σε σχέση µε τα ανάγκες,
που υπάρχουν για την ανάδειξη της κληρονοµιάς µας µε τέτοια
βάθη χρόνων και τέτοιες διαφορετικές περιόδους ιστορίας, τέ-

τοιο πλούτο σε όλα τα επίπεδα. 
Μέριµνά µας είναι κατά κάποιο τρόπο η όσο το δυνατόν σύµ-

µετρη ανάπτυξη αυτών των πρωτοβουλιών στην κλίµακα όλης
της Ελλάδας. Ευτυχώς, µε τους περιφερειάρχες που συζητάµε,
η αντίληψη γίνεται σιγά-σιγά εξαιρετικά κοινά αποδεκτή και από
τις δυο πλευρές, δηλαδή, ότι τα µνηµεία του πολιτισµού δεν είναι
απλώς παθητικά µνηµεία τα οποία είναι εκεί για κάποιον τουρίστα
να πάει, να τα βλέπει, να θαυµάζει αυτό το µέρος και να φεύγει,
αλλά είναι πραγµατικοί πυλώνες πολιτισµού, γιατί µε τη σύγ-
χρονη αντίληψη περί µουσείων το µουσείο ανοίγει τις πύλες του
στα παιδιά, στις οικογένειες, µε ειδικά προγράµµατα. Μπορεί να
γίνει δέκτης νέων τεχνολογιών και να αναπτυχθούν και τεχνολο-
γίες σχετικά µε την ανάπτυξη του πολιτιστικού µας αποθέµατος
και των πολιτιστικών θησαυρών. Ταυτόχρονα, το µουσείο ή ο αρ-
χαιοελληνικός χώρος γίνεται χώρος, που µπορούν να υπάρχουν
σύγχρονες εκδηλώσεις σε διάλογο µε τον αρχαιολογικό, µπο-
ρούν να υπάρχουν δράσεις, που αφορούν στην τοπική κοινωνία
στο σύνολό της, το φαΐ της, τα έθιµά της, τις λειτουργίες της.
Άρα, πραγµατικά η ανάπτυξη, ας το πούµε έτσι, η ανάδειξη και
η προστασία της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς είναι κυριολε-
κτικά συνολικός πυλώνας για την ανάπτυξη της χώρας, σηµείο
ταυτότητας µιας χώρας σε µια επικίνδυνη περιοχή, ειρήνης και
συνύπαρξης των πολιτισµών. 

Σ’ αυτή τη λογική µια ιδέα του τύπου η Νίκη της Σαµοθράκης
ως σύµβολο όπως την παρουσιάσατε, σε πρώτο επίπεδο είναι
ενδιαφέρουσα. Απλώς, έχει κάποια λεπτά σηµεία, γιατί η Νίκη
της Σαµοθράκης είναι στο Λούβρο, όπως είπατε. Να προτείνουµε
εµείς να γίνει σύµβολο αυτής της φιλίας. Κάτι το οποίο είναι στο
Λούβρο έχει κάποια διπλωµατικά και άλλα προβλήµατα, αλλά εί-
µαστε πρόθυµοι να συζητήσουµε µια τέτοια ιδέα αν δούµε όλες
τις διαστάσεις. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθούν τρεις επίκαιρες

ερωτήσεις οι οποίες απευθύνονται προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών. Θα απαντήσει και στις τρείς ο Αναπληρωτής Υπουργός, κ.
Τρύφων Αλεξιάδης.

Προχωρούµε µε την πέµπτη επίκαιρη ερώτηση µε αριθµό
1129/12-7-2016 πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου σχετικά µε την
υπόθεση της εταιρείας «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Α.Ε.».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, είναι µια δύσκολη µέρα.

Όλων το µυαλό είναι στα ογδόντα τρία θύµατα της ειδεχθούς
τροµοκρατικής επίθεσης στη Νίκαια της Γαλλίας την ηµέρα των
εκδηλώσεων για την πτώση της Βαστίλης. Είναι ένα έγκληµα,
που πρέπει να µας προβληµατίσει όλους. Το µυαλό µας βρίσκε-
ται στους συγγενείς και τα θύµατα της επίθεσης αυτής. 

Συγχρόνως, θέλω να κάνω µια παρατήρηση µέσα στον χρόνο
µου. Είχα µια συζήτηση χθες µε τη δεκαεννιάχρονη κόρη µου
σχετικά µε την απελευθέρωση του πατέρα-τέρατος, ο οποίος
κρατούσε το παιδί του να το βιάζει ο σύντροφός του και αφέθηκε
ελεύθερος. Δεν µπορούσα να της εξηγήσω γιατί, της δεκαεννιά-
χρονης κόρης µου. Ενώ ήταν ανάπηρος, κρατούσε τον δωδεκά-
χρονο γιο του να τον βιάζει ο σύντροφός του µε την ίδια αναπη-
ρία και τον αφήσαµε ελεύθερο να πάει σπίτι µε περιοριστικούς
όρους. 

Εγώ προκαλώ και τον Υπουργό Δικαιοσύνης να το ξανασκε-
φτεί, όπως ξανασκέφτηκε την υπόθεση της «SIEMENS». Πάµε να
δώσουµε ψήφο στα δεκαεφτάχρονα και συγχρόνως αυτές οι ηλι-
κίες έχουν απορίες που εγώ σαν πατέρας δεν µπορώ να τις
λύσω. 

Προχωράµε στην ερώτηση. Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα του Μα-
ρινόπουλου είναι εξαιρετικά σηµαντικό για την ελληνική κυβέρ-
νηση και την ελληνική κοινωνία. Πρόκειται για δωδεκάµισι χιλιά-
δες υπαλλήλους. Θα πω στη δευτερολογία µου για τις υποχρε-
ώσεις προς ΙΚΑ, τράπεζες, προµηθευτές. Είναι τεράστιο ζήτηµα. 

Αυτό που προκύπτει όµως από κάποια καταγγελία της δικηγο-
ρικής εταιρείας «ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ & ΒΡΕΤΤΑΣ», φαίνεται ότι οι
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ιδιοκτήτες, οι αδελφοί Μαρινόπουλοι, έχουν ένα fund στο Κατάρ
στο οποίο έχουν µεταβιβάσει τίτλους ακινήτων προσωπικής τους
περιουσίας ύψους 750 εκατοµµυρίων ευρώ. Να πούµε τα βασικά
νούµερα. Στους προµηθευτές χρωστάνε 720 εκατοµµύρια, περί-
που 105 εκατοµµύρια σε εργαζόµενους, ασφαλιστικές εταιρείες
και δηµόσιο και περίπου 500 εκατοµµύρια στις τράπεζες. Στο
Κατάρ φαίνεται ότι έχουν 750 εκατοµµύρια σε ιδιωτική τοποθέ-
τηση, σε ιδιωτικό fund για να προστατευθούν τα ακίνητά τους,
ενώ δόλια πέρασαν σε πτώχευση στο άρθρο 99. 

Με το άρθρο 99, όπως πολύ καλά γνωρίζετε κι εσείς κι εγώ,
δεν προστατεύεται κανένας από τους υπολοίπους. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Θα προβείτε σε ενδελεχή έλεγχο
της κινητής και ακίνητης περιουσίας των µετόχων, συγγενών
πρώτου βαθµού, καθώς και όλων των παρένθετων φυσικών προ-
σώπων και νοµικών προσώπων της «ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Α.Ε.»; Επι-
µένω στα παρένθετα πρόσωπα. 

Προτίθεστε να ακολουθήσετε τη διαδικασία σε όλες τις υπό-
λοιπες υπό πτώχευση εταιρείες; Πολλές θα γίνουν µε δόλιο
τρόπο, όπως αυτή. 

Έχουν διερευνηθεί ευθύνες προηγούµενων κυβερνήσεων
2008-2014, σχετικά µε χαριστικές δανειοδοτήσεις, µετά από πο-
λιτική παρέµβαση; Το λέω διότι υπάρχουν σχετικές καταγγελίες.

Ευχαριστώ πολύ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει κι εγώ να δηλώσω ότι σήµερα αισθανόµαστε όλοι Γάλ-

λοι. Αισθανόµαστε ότι τέτοιου είδους προβλήµατα µε το µέγεθός
τους, αποδεικνύουν ότι δεν µπορούν να αντιµετωπιστούν µε
εθνοκεντρικές λογικές και µε λογικές αποµονωτισµού, αλλά µε
λογικές συνεργασίας όλων των ευρωπαϊκών δυνάµεων και κρα-
τών. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της ερώτησής σας, κύριε Βουλευτά,
χθες συζητούσαµε εδώ το θέµα των ναυπηγείων Ελευσίνας, σή-
µερα συζητάµε την υπόθεση «Μαρινόπουλος». Συζητάµε για
προβλήµατα τα οποία έχουν δηµιουργηθεί από ένα προηγούµενο
µοντέλο ανάπτυξης, τα οποία έρχονται τώρα και «σκάνε», όπως
λέµε στη γειτονιά µας. 

Πρέπει εµείς να τα αντιµετωπίσουµε και ορισµένες φορές να
δεχθούµε και κριτική και επιθέσεις από τους πολιτικούς και από
τις πολιτικές εκείνες που ασκήθηκαν για να οδηγηθούµε σε αυτό
το µοντέλο ανάπτυξης, αυτό το µοντέλο επιχειρηµατικότητας,
που προέβλεπε (σε γενικό επίπεδο) επιχειρηµατίες που θα είναι
πλούσιοι στο εξωτερικό, θα έχουν τα χρήµατα τους στο εξωτε-
ρικό, ενώ θα έχουν στην Ελλάδα τα χρέη τους.

Το συνολικό πρόβληµα της συγκεκριµένης επιχείρησης, είναι
περίπου στο 1,5 δισεκατοµµύριο. Χρωστάει, δηλαδή, περίπου 1,5
δισεκατοµµύριο, ποσό εφιαλτικό, αν σκεφτείτε το τι είναι αναγ-
κασµένο να κάνει το ελληνικό δηµόσιο για ορισµένες εκατοντά-
δες εκατοµµύρια και το τι τίµηµα είναι αναγκασµένο να πάρει. 

Αυτή τη στιγµή η Κυβέρνηση προσπαθεί από την πρώτη στιγµή
που εµφανίστηκε το πρόβληµα -διότι είναι συγκεκριµένα και τα
όρια που µπορεί να παρέµβει η Κυβέρνησης- πρώτα απ’ όλα, να
διασφαλίσει αυτούς τους δωδεκάµισι χιλιάδες εργαζόµενους,
προσπαθεί να διασφαλίσει τους εργαζόµενους των επιχειρήσεων
που σχετίζονται µε τη συγκεκριµένη επιχείρηση και οι οποίοι πι-
θανά να είναι και σε µικρότερο αριθµό, σε µικρότερα σωµατεία
και µε µικρότερη φωνή και δυνατότητα να µάθουµε και να ενη-
µερωθούµε για το πρόβληµά τους, προσπαθεί να αντιµετωπίσει
το πρόβληµα στο να µην υπάρξει στη αγορά ένα τέτοιο πιστωτικό
γεγονός το οποίο είναι ένα σηµαντικότατο γεγονός, µε πολλα-
πλάσιες επιπτώσεις. Δεν είναι µόνο το 1,5 δισεκατοµµύριο, είναι
και το τι θα γίνει στην αγορά αν όλες αυτές οι επιχειρήσεις οι
οποίες περίµεναν να πάρουν χρήµατα δεν µπορέσουν να πληρω-
θούν και τελικά οδηγηθούν σε περιπέτειες.

Βάζετε ένα σωστό ερώτηµα, για το αν έχουν διερευνηθεί οι ευ-
θύνες των προηγούµενων κυβερνήσεων. Από την επόµενη εβδο-
µάδα στην Ολοµέλεια ή στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων,
καλό θα είναι αυτοί που είχαν την ευθύνη διαχείρισης αυτών των

πραγµάτων να µας πούνε πώς δέχονταν τέτοιους ισολογισµούς
και προχωρούσαν σε δανεισµούς ή προχωρούσαν σε άλλες κα-
ταστάσεις. Είναι ενδιαφέρον να απαντηθούν αυτά τα ζητήµατα. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, το θέµα των φορολογικών ελέγχων, για
τα οποία είµαστε εµείς αρµόδιοι, δεν υπάρχει περίπτωση είτε σε
αυτήν την υπόθεση είτε οπουδήποτε αλλού να µην εξαντλήσουµε
κάθε δυνατότητα που έχουµε για φορολογικό έλεγχο και για χρή-
µατα που βγήκαν στο εξωτερικό γίνονται οι έλεγχοι και για συγ-
κεκριµένες καταγγελίες που έχουµε και για υπόλοιπα άλλα θέ-
µατα. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά µία σειρά από έγγραφα, για να
ενηµερωθείτε αναλυτικά και να µην φάω τον χρόνο σας, που
αφορούν το έγγραφο του Υπουργείου Οικονοµίας Ανάπτυξης και
Τουρισµού, για το θέµα της επένδυσης που αναφέρετε στην
ερώτησή σας, το έγγραφο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για το τι γίνεται νοµικά µε
αυτή την υπόθεση, το έγγραφο της ΔΙΠΑΕ, της υπηρεσίας που
έχει αντικαταστήσει το ΣΔΟΕ για τα θέµατα του ελέγχου αυτών
των υποθέσεων, καθώς και το έγγραφο της Διεύθυνσης Ελέγχων
γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Κλείνοντας, λέω ότι σαν Υπουργείο Οικονοµικών, στα θέµατα
του φορολογικού ελέγχου θα εξαντλήσουµε κάθε δυνατότητα
είτε για το θέµα µετακίνησης χρηµάτων στο εξωτερικό είτε για
τα υπόλοιπα ζητήµατα που βάλατε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για να δευτερολογήσετε για
τρία λεπτά.  

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το βασικότερο
είναι, όπως πολύ σωστά λέτε, να παρακολουθήσουµε τα αποτυ-
πώµατα της µετακίνησης των χρηµάτων από προσωπικούς λο-
γαριασµούς, πρώτους βαθµούς συγγενείας και παρένθετα
πρόσωπα και συγχρόνως, να ανακληθεί η µεταβίβαση των πα-
γίων. 

Γιατί, αν φύγουν τα πάγια, όπως γίνεται στην καταµήνυση του
δικηγορικού γραφείου, 750 εκατοµµύρια στο Κατάρ, τότε δεν θα
έχουµε και κάτι, το οποίο θα µπορέσει να ρευστοποιήσει ο οποι-
οσδήποτε χρειάζεται να εισπράξει την απαίτησή του απέναντι σε
αυτήν την καταφανώς δόλια πτώχευση. 

Μιλάµε για µία εταιρεία, που έκανε 1,5 δισεκατοµµύριο τζίρο.
Οι τράπεζες δίνουν δάνεια, διότι βλέπουν τις χρηµατοροές. Βλέ-
πουν ότι έχει χρήµατα στο ταµείο, µπαίνουν µετρητά, εισπράττει
µετρητά και πλήρωνε µετά έξι µε οκτώ µήνες. Το λάθος έγινε ότι
µπήκαν οι Γάλλοι και ήταν Πρωθυπουργός ο κ. Σαµαράς και λίγο
πριν. Εγώ τα ξέρω γιατί ήµασταν στην αγορά. Τότε ξεκίνησαν τα
προβλήµατα και πολλοί προµηθευτές έκοψαν τη σχέση τους µε
το «CARREFOUR-ΜΑΡΙΝΟΠΟΥΛΟΣ». Έκοψαν τη σχέση, γιατί
δεν πληρωνόντουσαν. Εδώ και τέσσερα χρόνια υπάρχει το πρό-
βληµα και το ξέρει η αγορά. Τέσσερα χρόνια πριν! 

Δώσαµε χρόνο, διότι οι τράπεζες όταν έχουν δώσει 500 εκα-
τοµµύρια και βλέπουν λεφτά στο ταµείο, χρηµατοροές, θα δώ-
σουν ένα δάνειο για να εισπράττουν πρώτες την απαίτηση. Ό-
µως, από κει και πέρα, µιλάµε για οκτακόσια καταστήµατα και
δύο χιλιάδες προµηθευτές. Αυτή δεν είναι µία φούσκα. Θα γίνει
ό,τι έγινε µε την περίπτωση του «ALTER» και του Γιαννίκου. Εκεί
ήταν πολύ λιγότερα τα λεφτά, ήταν 200 εκατοµµύρια και τώρα
µιλάµε για 720 εκατοµµύρια σε προµηθευτές, δύο χιλιάδες επι-
χειρήσεις, οι οποίες επειδή η οικονοµία είναι συνδεδεµένα δο-
χεία, δεν υπάρχει περίπτωση να µην έχουµε τεράστιο πρόβληµα
στην ελληνική οικονοµία. 

Η Κυβέρνησή µας θα πρέπει να βρει µία δηµιουργική λύση και
να µην πετάξει την µπάλα παρακάτω να το βρούµε του χρόνου
τέτοια εποχή και ούτε να γίνει κάτι πρόχειρο για να µην έχουµε
φέτος το πρόβληµα. Κύριε Υπουργέ, το πρόβληµα το έχουµε
φέτος. Δεν έχουµε χρόνο, εφόσον γνωρίζω πέραν της 15-20 Σε-
πτεµβρίου. Είναι συγκεκριµένα τα χρονοδιαγράµµατα αυτής της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12925



υπόθεσης και το πώς πρέπει να επιλυθεί, θα πρέπει να είµαστε
πάρα πολύ προσεκτικοί. 

Θα µπορούσαν -και θα καταθέσω την ιδέα µου για το πώς θα
µπορούσε να λυθεί αυτό το πρόβληµα- όλα τα ακίνητα και η κι-
νητή περιουσία της «Μαρινόπουλος» να µεταφερθεί σε µία και-
νούργια εταιρεία, στην οποία να είναι µέτοχοι όλοι οι πιστωτές.
Το έχουµε κάνει πολλές φορές στο εξωτερικό, όταν κάνουµε re-
covery και εκκαθαρίσεις και resolution εταιρειών. Να γίνουν µέ-
τοχοι όλοι οι πιστωτές. Να γίνει µία ελληνική επιχείρηση, η οποία
θα είναι αµιγώς ελληνική, θα µπουν όλα τα πάγια και όλες οι
απαιτήσεις. Αυτοί οι οποίοι έχουν απαίτηση στον «Μαρινόπουλο»,
να είναι µέτοχοι της νέας εταιρείας πάνω στην ακίνητη και κινητή
περιουσία. Να µπουν µέτοχοι και οι Έλληνες προµηθευτές και
τα ελληνικά εργοστάσια που παράγουν µέλια, ζάχαρες, ποτήρια,
τα πάντα και να µην πληρώνουν το «νταβατζιλίκι» του ραφιού, να
πληρώνονται από την τσέπη τους. Αν γίνει και το σκεφθεί κά-
ποιος πολύ σοβαρά και αν κάποιος µε ρωτήσει, θα του πω πώς
πρέπει να γίνει, γιατί το έχω κάνει πέντε φορές στη ζωή µου το
συγκεκριµένο πλάνο. 

Έτσι, θα γιγαντωθεί η εταιρεία, θα γλιτώσουµε τις θέσεις ερ-
γασίας και θα εξυγιανθεί και η φούσκα που λέγεται ράφι. Διότι
αυτή η στιγµή, όταν πηγαίνεις στο σουπερµάρκετ και πληρώνεις
το ράφι, πέντε φορές πάνω το προϊόν σου µέσα στα πάγια και
ανελαστικά έξοδα που έχει κάποιος για να τοποθετήσει το προϊόν
του για να το αγοράσω εγώ στο ράφι, αυτό είναι µία φούσκα. Κά-
ποια στιγµή θα σκάσει. Η χρηµατοδότηση των τραπεζών γίνεται
πάνω σ’ αυτή τη φούσκα, γιατί το προϊόν έχει µέσα του το κόστος
διαχείρισης, αποθήκευσης, διαφήµισης και το κόστος ραφιού.
Αυτό λύνεται µε αυτό που λέω εγώ, γιατί το έχουµε ξαναλύσει
στο εξωτερικό, όχι στην Ελλάδα. 

Θα παρακαλούσα πάρα πολύ κλείνοντας να είµαστε πάρα
πολύ ενδελεχείς όσον αφορά το δικό σας mandate, τη δική σας
εξουσιοδότηση στο Υπουργείο. Να µην αφήσετε να ξεφύγει λο-
γαριασµός και πάγιο, να µην µεταβιβαστεί τίποτα σε κανέναν, να
µπλοκαριστούν τα πάντα µέχρι να ξεκαθαρίσει η υπόθεση. Σας
λέω ότι δεν έχουµε χρόνο. Στις 20 Σεπτεµβρίου πρέπει να έχει
κλείσει η υπόθεση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, αναλύσατε πολύ σωστά το όλο θέµα και εξη-

γήσατε µε τόση τεκµηρίωση τα ζητήµατα, που εγώ δεν έχω να
προσθέσω κάτι άλλο πάνω σε αυτά τα ζητήµατα, δηλαδή στο
πώς µία επιχειρηµατικότητα που δεν τιµά τη χώρα, µας οδήγησε
εδώ µε πολιτική ανοχή και συγκεκριµένες πολιτικές που ασκήθη-
καν όλα αυτά τα χρόνια. 

Εµείς θα εξετάσουµε την πρόταση αυτή που καταθέσατε. Βε-
βαίως, αυτή η πρόταση προϋποθέτει και την εµπλοκή άλλων επι-
χειρηµατικών οµίλων και την αποδοχή από πάρα πολλές επιχει-
ρήσεις αυτής της ιστορίας. Δεν είναι κάτι απλό, αλλά είναι µία
πολύ σωστή πρόταση. 

Σε ό,τι αφορά το τι κάνει η ελληνική Κυβέρνηση, η ελληνική
Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή, όπως είπα, προσπαθεί να µην δηµι-
ουργηθούν προβλήµατα µε τις δωδεκάµισι χιλιάδες θέσεις ερ-
γασίας της επιχείρησης, να µην δηµιουργηθούν προβλήµατα µε
τις χιλιάδες θέσεις εργασίας των εργαζοµένων στις άλλες επι-
χειρήσεις, που θα έχουν σοβαρότατα προβλήµατα, να µην δηµι-
ουργηθούν προβλήµατα στις επιχειρήσεις, οι οποίες θα πρέπει
να πληρώσουν ΦΠΑ, ΕΝΦΙΑ και µία σειρά από άλλες φορολογι-
κές υποχρεώσεις, την ίδια στιγµή που δεν θα έχουν εισπράξει
από την συγκεκριµένη επιχείρηση τον κόπο για τα προϊόντα και
τις υπηρεσίες, που έδωσαν, και τέλος, να διασφαλίσουµε και τα
συµφέροντα του ελληνικού δηµοσίου. 

Για όλα αυτά εργαζόµαστε, είµαστε πάνω από το πρόβληµα
από την πρώτη στιγµή και να είστε βέβαιοι ότι θα κάνουµε ό,τι
περνάει από το χέρι µας για την αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε
Υπουργέ.

Ακολουθεί η τρίτη 1121/11-7-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Οι-
κονοµικών, σχετικά µε την αντισυνταγµατική διάταξη για τα δι-
καιώµατα του φορολογούµενου. 

Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο για δύο λεπτά για να πρωτολο-
γήσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Ξεκινώντας, θέλω να εκφράσω τη θλίψη, την οργή και την αγα-

νάκτηση όλων τω µελών και των στελεχών της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξής για το τραγικό γεγονός χθες στη Γαλλία. Να υπο-
γραµµίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι το φαινόµενο αυτό της τυφλής
βίας, της αιµατηρής βίας, θα συνεχιστεί. Θα έχει κέντρο αναφο-
ράς, όπως όλα δείχνουν, την Ευρώπη και θα συνδυάζεται µε όλα
τα αίτια που προκαλούν την προσφυγιά και τη µετανάστευση σε
χώρες της Ασίας και της περιοχής Μένα. Δεν πρόκειται να στα-
µατήσει. Τα θύµατα είναι και θα είναι πολλά. Η Δύση πρέπει
κάπως να ξανασκεφτεί το θέµα της τροµοκρατίας, τα αίτιά της
και να ληφθούν οι σχετικές πρωτοβουλίες. Δεν µπορεί να είµαστε
θεατές και παρατηρητές και να µας αρκεί ότι εκφράζουµε τα
συλλυπητήριά µας. 

Τώρα, σε σχέση µε την ερώτησή µου. Κύριε Υπουργέ, τι πράγ-
µατα είναι αυτά; Καταθέσατε ρύθµιση όπου φορολογικός επα-
νέλεγχος -είναι στο σχέδιο νόµου τώρα- διατάσσεται από τη
διοίκηση και επιτρέπεται µόνο αν είναι σε βάρος του φορολογου-
µένου; Αν έχει δίκιο ο φορολογούµενος; Η φορολογική διοίκηση
δεν πρέπει να το επανεξετάσει; Είναι τόσο άψογες οι υπηρεσίες
µας που λάθη γίνονται µόνο σε βάρος του δηµοσίου και όχι σε
βάρος των φορολογουµένων; Γνωρίζετε το Σύνταγµα στο άρθρο
4, παράγραφοι 1 και 5 τι ορίζει για την ισότητα των πολιτών απέ-
ναντι στο νόµο και για τη συµµετοχή στα βάρη ανάλογα µε τις
δυνάµεις του καθενός; Μάλιστα, προκύπτει από την εισηγητική
έκθεση -µε µία λέξη αποσαφηνίζεται που έχετε βάλει- πως σκο-
πός σας είναι να καλύψετε και παρελθούσες περιπτώσεις και ει-
δικότερα µία, που είναι θέµα χρόνου να ξεσπάσει, το οικονοµικό
και πολιτικό σκάνδαλο που κρύβεται από πίσω. 

Ενηµερώνοµαι πως µε αυτή τη ρύθµιση παρεµβαίνετε στο
έργο της δικαιοσύνης για ανοικτές  υποθέσεις, για κακουργή-
µατα. Ενηµερώθηκα, επίσης, από το «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ» και από την
εφηµερίδα «KONTRA» πως κάτι τέτοιο είχατε στην πρόθεσή σας
και έκανα την επίκαιρη ερώτηση µήπως και σας αφυπνίσω, αν
δεν ξέρετε και δεν καταθέσετε αυτήν τη διάταξη την αµαρτωλή. 

Και επειδή τα λόγια τα πολλά είναι φτώχεια, θα διαβάσω, κύριε
Πρόεδρε,  τρεις σειρές από τον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ»: «Τα ερωτήµατα
δηµιουργούνται, γιατί πολλοί είναι εκείνοι που βλέπουν σε αυτή
τη διάταξη», που σας λέω, «µια φωτογραφικού τύπου διάταξη
που έχει ως στόχο την παροχή ασύλου σε κάποιους υπαλλήλους
της εφορίας, µε δεδοµένο ότι αυτή την περίοδο βρίσκεται σε εξέ-
λιξη η υπόθεση στη Βόρειο Ελλάδα, που αφορά εφοριακούς που
βρίσκονται στη διαδικασία ποινικής δίωξης από εισαγγελικές
αρχές, κατηγορούµενοι για παράβαση καθήκοντος, µε σκοπό να
προσπορίσουν σε κάποιους παράνοµο όφελος και να βλάψουν
άλλους». 

Προσοχή. SOS για σας κύριε Υπουργέ, για το τι γίνεται πίσω
από αυτή την αµαρτωλή διάταξη. Θα εκτεθείτε. Fair play, κύριε
Αλεξιάδη, σας το ζητούν οι πολίτες. Fair play. Δεν έχουν γίνει
στην περίοδό σας αυτά, αλλά εσείς πάτε να τα καλύψετε.

Περιµένω µε αληθινή περιέργεια, πραγµατική περιέργεια, όχι
ρητορική περιέργεια τι θα µου πείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σεβόµενος τις νοµικές σας σπουδές -γιατί εγώ οικονοµικά έχω

σπουδάσει- θα ξεπεράσω το «τι πράγµατα είναι αυτά» και δεν θα
µπω σε µια αντιπαράθεση για αυτό το ζήτηµα. Απλά, εγώ έχω
µάθει νοµικά µέσα από την πορεία µου στο Υπουργείο Οικονοµι-
κών και σε όσες φορολογικές υποθέσεις έχω δει. Βρίσκω εδώ
ένα νόµο του 1994 κωδικοποιηµένο σύµφωνα µε τον ν.4203/13.
Είναι ο ν. 2238/94. Τι λέει; Φύλλο ελέγχου, και αν ακόµη έγινε
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οριστικό, δεν αποκλείει την έκδοση και κοινοποίηση συµπληρω-
µατικού φύλου ελέγχου, αν: α) από τα συµπληρωµατικά στοιχεία
που περιήλθαν σε γνώση του προϊσταµένου της δηµόσιας οικο-
νοµικής υπηρεσίας εξακριβώνει ότι το εισόδηµα του φορολογού-
µενου υπερβαίνει αυτό που έχει περιληφθεί στο προηγούµενο
φύλο ελέγχου. Όχι αν είναι λιγότερο. Αν υπερβαίνει. 

Όµως, επειδή µας εγκαλέσατε και αφήσατε και υπονοούµενα,
εάν µπείτε στον κόπο και διαβάσετε την εισηγητική έκθεση της
συγκεκριµένης διάταξης, που έχει κατατεθεί και θα συζητηθεί
άνετα την επόµενη βδοµάδα και στην επιτροπή και στην Ολοµέ-
λεια, λέει µε σαφήνεια ότι: «Αποσαφηνίζεται ότι για τη διενέργεια
επανελέγχου τα νέα στοιχεία απαιτείται να είναι σε κάθε περί-
πτωση επιβαρυντικά και όχι στοιχεία που θα µειώνουν τη φορο-
λογική οφειλή που προσδιορίστηκε κατά τον αρχικό έλεγχο». 

Κύριε Λοβέρδο, δεν λέω τι γινόταν στην Ελλάδα, γιατί οι φο-
ρολογικές Υπηρεσίες έχουν µια ιστορία εδώ και ήσασταν µέλος
κυβερνήσεων που έχουν συµµετοχή και συνενοχή, αν έγινε κάτι. 

Να σας θυµίσω ότι υπήρχε «ψιλοβελονιά», όχι απλά «κεντή-
µατα» σε ορισµένες διατάξεις που έρχονταν στη Βουλή και ότι
ευνοούνταν συγκεκριµένες επιχειρήσεις ή κλάδοι ή οτιδήποτε
άλλο. 

Να σας θυµίσω, επίσης, ότι σε κάποιες περιπτώσεις επανέλεγ-
χοι είχαν γίνει όχι για να πληρώσει περισσότερα η επιχείρηση.
Υπήρχαν τέτοιες διατάξεις µέσα στη Βουλή. Έχω καταθέσει στα
Πρακτικά τέτοια διάταξη. 

Εδώ, λοιπόν, τι λέει η συγκεκριµένα διάταξη; Ότι ο «Αλεξιά-
δης» θα µπορεί να ζητήσει επανέλεγχο για µια υπόθεση –ο «x»
Αλεξιάδης, γιατί εγώ δεν έχω τη δυνατότητα να ζητήσω για καµ-
µία υπόθεση µε βάση τον νόµο και σωστά δεν την έχω- αν τα νέα
στοιχεία είναι επιβαρυντικά -αυτό απαιτείται σε κάθε περίπτωση-
και όχι στοιχεία που θα µειώνουν τη φορολογική οφειλή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αυτό σας λέω. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ναι. Δηλαδή, διαφωνείτε ότι ο επανέλεγχος πρέπει να γί-
νεται από την υπηρεσία µόνο εάν είναι επιβαρυντικός και όχι σε
όφελος του φορολογούµενου; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μισό λεπτό. Ο φορολογούµενος -διότι αυτό λέτε- αν έχει
ο ίδιος στοιχεία και ζητά επανέλεγχο, βεβαίως, και υπάρχει δια-
δικασία και στη Διεύθυνση Επίλυσης Διαφορών να προσκοµίσει
τα νέα στοιχεία και στο δικαστήριο να εξεταστούν αυτά. Όµως,
εσείς θέλετε µια φορολογική διοίκηση, η οποία η ίδια θα διατάζει
επανελέγχους, για να ωφεληθεί ο φορολογούµενος ή για να επι-
βαρυνθεί; Εµείς λοιπόν…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αν έχει άδικο;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μα σας είπα, αν έχει δίκιο ο φορολογούµενος, µπορεί ο
ίδιος να ζητήσει επανέλεγχο. Όµως, εδώ η διάταξη αυτή πάει να
καλύψει τις περιπτώσεις, όπου θα διατάζεται επανέλεγχος µόνο
όταν τα νέα στοιχεία είναι επιβαρυντικά, ακριβώς για να αποφύ-
γουµε καταστάσεις όπου ο οποιοσδήποτε θα ζητήσει επανέ-
λεγχο σε µια υπόθεση για να ωφεληθεί ο φορολογούµενος. Αυτά
τα νοσηρά φαινόµενα θέλουµε να τα κλείσουµε. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τις καταγγελίες που είπατε, σε καµµία
περίπτωση -το έχουµε αποδείξει- δεν θέλουµε να καλύψουµε κα-
νέναν. Θα εξετάσω αµέσως, σήµερα κιόλας, τις καταγγελίες που
είπατε και στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων -Νοµίζω είναι
την Τρίτη; Κάτι τέτοιο ενηµερώθηκα- θα έχετε πλήρη απάντηση.
Δεν υπάρχει περίπτωση να κάνουµε κάτι που να καλύπτει οποι-
ονδήποτε. Δεν υπάρχει περίπτωση. 

Παρακαλώ, εάν υπάρχει οποιοδήποτε µέλος του Κοινοβουλίου
ή οποιοσδήποτε πολίτης, που έχει να καταγγείλει κάτι συγκεκρι-
µένο -το είπα και χθες εδώ- να µας καταγγελθεί επώνυµα, ανώ-
νυµα, µε όποιον τρόπο θέλετε. Δεν υπάρχει περίπτωση να καλύ-
ψουµε οποιονδήποτε, είτε συγγενική είτε πολιτική ή οποιαδήποτε
άλλη σχέση έχουµε ή οποιοσδήποτε είναι ή οπουδήποτε είναι.
Άσυλο και άβατο για τις φορολογικές υπηρεσίες δεν υπάρχει
πουθενά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μάλιστα. Κύριε Υ-
πουργέ, στη δευτερολογία σας τα άλλα. Κύριε συνάδελφε, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν έχετε δει την κί-

νηση των πραγµάτων; Δεν ακούσατε τον Πρωθυπουργό χθες το
βράδυ στην απολογία του ενώπιον του ελληνικού λαού επί τη
αποχωρήσει του; Μετράτε χρόνο. Ο χρόνος µετράει ανάποδα.
Και φέρνετε σε αυτή την κρίσιµη και δύσκολη περίοδο αυτή τη
ρύθµιση και τολµάτε να την υπερασπίζεστε;

Είναι δικό σας δηµιούργηµα, κύριε Υπουργέ, ή των υπηρεσιών
σας; Εδώ µε αυτά που λέτε, φαίνεται ότι είναι δικό σας δηµιούρ-
γηµα. Είναι θέµα που σας κινητοποιεί, επειδή αφορά επιχείρηση
της Καβάλας; Διότι οι απατεώνες εκεί είναι στην προκειµένη πε-
ρίπτωση. Πρόκειται για απάτη πολλών εκατοντάδων εκατοµµυ-
ρίων. 

Διότι πέρα από τον παραλογισµό πως ο φορολογούµενος µπο-
ρεί να ζητήσει επανεξέταση µόνο για να επιβαρυνθεί, πέρα από
το αξίωµα, το αναπόδεικτο που προκαλεί και γέλιο, ότι το δηµό-
σιο µπορεί να κάνει λάθος µόνον όταν είναι σε βάρος του πολίτη,
ενώ όταν είναι υπέρ του πολίτη δεν κάνει ποτέ λάθος -αυτά τα
αξιώµατα είναι αξιώµατα που η ζωή τα έχει απορρίψει- υπάρχει
σκάνδαλο που η αναδροµικότητα της διατύπωσης της εισηγητι-
κής έκθεσης πάει να το καλύψει.

Μην µου πείτε πως δεν ξέρετε ποια καβαλιώτικη επιχείρηση
ελέγχεται. Μη που πείτε πως δεν γνωρίζετε πως ο Προϊστάµενος
Φορολογικών Υπηρεσιών Βορείου Ελλάδος που διέταξε τον
έλεγχο, τον νέο έλεγχο για τη συγκεκριµένη υπόθεση, κρατείται,
πως είναι προφυλακισµένος µετά από εντολή που έδωσε ο ει-
σαγγελέας Διαφθοράς Βορείου Ελλάδος να ελεγχθεί για σειρά
υποθέσεων επί δέκα χρόνια, µεταξύ των οποίων και αυτή.

Μη που πείτε πως δεν τα γνωρίζετε. Εγώ δεν είµαι λαϊκιστής.
Έχω εδώ την απόφαση της Εισαγγελίας Πρωτοδικών Θεσσαλο-
νίκης για δυο συγκεκριµένους υπαλλήλους που έκαναν τον επα-
νέλεγχο της συγκεκριµένης υπόθεσης, στην οποία αναφέροµαι
όχι µε υπονοούµενα, αλλά µε ρητή αναφορά. Απλώς δεν λέω τα
ονόµατα. Για παράβαση καθήκοντος παραπέµπονται αυτοί οι
δύο αυτεπαγγέλτως από την Εισαγγελία Θεσσαλονίκης. Δεν τα
καταθέτω. Δεν θέλω να εκθέτω τα ονόµατα. Είναι κατηγορούµε-
νοι. Δεν έχουν καταδικαστεί ακόµη. Όµως, εσείς είστε ο πολιτι-
κός τους προϊστάµενος και φέρνετε αυτήν τη διάταξη εδώ;

Μη µου πείτε πως θέλετε από εµάς πληροφορίες, διότι, όπως
µας λέτε τώρα εδώ, δεν γνωρίζετε την πολιτική προέκταση αυτού
του οικονοµικού σκανδάλου, που µάλιστα παίχτηκε και από τον
ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά, κατά τη διάρκεια και πριν τις εκλογές του
Σεπτεµβρίου. Τα ξέρετε αυτά. Δεν θέλετε από µένα πληροφό-
ρηση. Τα ξέρετε καλά. 

Επειδή πολλά συµβαίνουν στη Βόρειο Ελλάδα σε σχέση µε τη
συγκεκριµένη υπόθεση, αλλά και µε άλλες -και πολύ καλά έχει
κάνει η Δικαιοσύνη εκεί και οι  αρµόδιοι εισαγγελείς διαφθοράς
και έχουν κινητοποιηθεί- µην κάνετε το λάθος και κρατήσετε
αυτήν τη διάταξη. Να έχετε, τουλάχιστον, τη στοιχειώδη πολιτική
εξυπνάδα να την αποσύρετε.

Ελπίζω, αν εσείς δεν έχετε αυτήν τη στοιχειώδη πολιτική εξυ-
πνάδα να την αποσύρετε, κάποιος προϊστάµενός σας ή η Γραµ-
µατεία της Κυβέρνησης να ακούσει αυτήν τη συζήτηση και να
ενδιαφερθεί. Δεν θα µείνει εδώ. Θα τα ακούσετε και από αλλού.
Υπάρχουν και άλλα κόµµατα τα οποία έχουν κινητοποιηθεί για
την υπόθεση αυτή. Φροντίστε να µην εκτεθείτε.

Σε ό,τι αφορά τα περίφηµα δικαιώµατα του φορολογουµένου,
που θα του παραµείνουν στα χέρια, προκειµένου να αντιµετωπί-
σει αυτά τα θέµατα, κύριε Υπουργέ, µην αστειεύεστε µε τον πόνο
των ανθρώπων. Τον σπρώχνετε στη δικαιοσύνη. Στη δικαιοσύνη,
όµως, ο φορολογούµενος θέλει χρόνο για να βρει το δίκιο του
και θέλει και χρήµατα. Μην το κάνετε αυτό. Είστε λάθος. Η διοί-
κηση µπορεί να σφάλλει και όταν πρόκειται για την εξυπηρέτηση
των συµφερόντων του δηµοσίου, µα και όταν πρόκειται για την
εξυπηρέτηση των συµφερόντων του φορολογουµένου. Ίσες
αποστάσεις κρατάει ο πολιτικός απέναντι σ’ αυτό. Ίσα δικαιώ-
µατα δίνει και στον έναν και στον άλλον, είτε πρόκειται για προ-
θεσµίες είτε πρόκειται για όπλα αµύνης απέναντι στο δηµόσιο. 

Είναι κλασικά αυτά, κύριε Υπουργέ, και αφήστε τις αναφορές
στο παρελθόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
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νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Εγώ, κύριε Λοβέρδο, δεν έχω συνηθίσει ούτε από γαλατική
ούτε από µακεδονική ευγένεια, -γιατί από την Καβάλα- είµαι,
ώστε να θεωρώ, ότι όταν ακούγονται τέτοιες βαρύτατες εκφρά-
σεις, δεν ειπώθηκε κάτι. 

Αυτό που είπατε σήµερα είναι βαρύτατο και επειδή πολύ συχ-
νά προσπαθείτε να αποφύγετε το παρελθόν και το τι έγινε, ιδιαί-
τερα στα θέµατα φορολογικής πολιτικής, και να καταφύγετε σε
καταγγελίες, εγώ ξεκαθαρίζω το εξής: Μέχρι την Τρίτη στην Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων θα έχετε πλήρη απάντηση γι’
αυτό το θέµα και για όσα καταγγείλατε.

Όµως, κάποια στιγµή σ’ αυτήν την Αίθουσα θα µας απαντήσε-
τε για το µεγάλο πάρτι που έγινε στα θέµατα φορολογίας τα προ-
ηγούµενα χρόνια; Θα απαντήσετε για το τι ευθύνες υπήρχαν; Θα
απαντήσετε για τροπολογίες που φέρνατε εδώ για να εξυπηρε-
τήσετε επιχειρήσεις;

Για τον συγκεκριµένο έλεγχο που είπατε και µε µοναδική
γνώση ότι έχει δηµοσιευθεί στον Τύπο και επειδή είµαι από την
Καβάλα και γνωρίζω πρόσωπα και καταστάσεις, εσείς τι θεω-
ρείτε; Ότι έκαναν καλά τη δουλειά τους οι ελεγκτές ή ότι δεν έκα-
ναν καλά τη δουλειά τους; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα το δούµε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Να πάρετε θέση, διότι εδώ πατάτε σε δύο βάρκες. Την επι-
χείρηση υπερασπίζεστε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς παίρνετε θέση υπέρ του ενός.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Καταλαβαίνω τον εκνευρισµό, αλλά εγώ δεν σας διέκοψα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καταλαβαίνω γιατί είστε φανατικός.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Λέω, λοιπόν…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς παίρνετε θέση υπέρ του ενός.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, έτσι θέλετε να διεξαχθεί η συζήτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, να

αποφύγετε, όµως, και τις ερωτήσεις.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Δεν κατάλαβα. Όταν κάνει ερωτήσεις ο κ. Λοβέρδος,
µπορώ εγώ να επεµβαίνω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέω ότι απαντάτε δια
ερωτήσεων και προκαλείτε και ανταπαντήσεις. Γι’ αυτό το λέω.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Τι θα πει «προκαλώ», κύριε Πρόεδρε; Μιλάµε µέσα στο Κοι-
νοβούλιο. Τι θα πει «προκαλώ»; Το πώς θα απαντήσω είναι δική
µου υπόθεση. Το αν θα διακοπώ ή όχι είναι δική σας υποχρέωση.
Διαφορετικά, να διακόπτω κι εγώ τους άλλους όταν κάνουν ερω-
τήσεις.

Σε ό,τι αφορά τον λόγο µου, θα πω αυτό που νοµίζω εγώ σω-
στό και θα πρέπει να απαντηθεί µε την κοινοβουλευτική διαδικα-
σία. 

Λέω, λοιπόν, σχετικά µε το ζήτηµα αυτό: Μην µου πείτε ότι δεν
γνωρίζετε –αντιστρέφω- το τι έγινε για τη συγκεκριµένη υπό-
θεση, για την εµπλοκή πολιτικών από τον χώρο της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ στον έλεγχο συγκεκριµένων υποθέσεων
στη βόρειο Ελλάδα, για το τι έγινε µε φυλακίσεις, µε έρευνες και
τα λοιπά. Μη µου πείτε ότι δεν ξέρετε για αυτά τα πράγµατα. 

Και επειδή χρησιµοποιήσατε τη λέξη «τολµάτε». Τολµάτε σή-
µερα να έρχεστε και να κατηγορείτε την Κυβέρνηση που προ-
σπαθεί να αποκαλύψει όλες τις υποθέσεις φοροδιαφυγής και
λαθρεµπορίου, όταν συµµετείχατε σε κυβερνήσεις µε συγκεκρι-
µένο νοµοθετικό έργο, µε συγκεκριµένη διοίκηση στις φορολο-
γικές υπηρεσίες; 

Εµείς, λοιπόν, ξεκαθαρίζουµε: Ούτε στη συγκεκριµένη υπό-
θεση της Καβάλας ούτε σε καµµία άλλη υπόθεση δεν θα χαρι-
στούµε σε κανέναν. Θα προστατεύσουµε τους ελεγκτές από
βιοµηχανία µηνύσεων και καταγγελιών, διότι έχουµε τέτοιες κα-
ταστάσεις σε πάρα πολλές υποθέσεις. Θα προστατεύσουµε τους
ελεγκτές. Δεν θα χαριστούµε σε κανέναν, είτε φοροφυγά είτε
φορολογικό ελεγκτή, στη δουλειά που πρέπει να γίνει. Τα συµ-

φέροντα του ελληνικού δηµοσίου είναι πάνω από οποιονδήποτε
άλλο. Τα αναπάντητα πολιτικά ερωτήµατα, όµως, βαρύνουν
εσάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 1113/11-7-2015 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθη-
νών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε πρόσφατα δηµοσιεύµατα περί αδήλωτης δραστηριό-
τητας ελληνικών στοιχηµατικών διαδικτυακών εταιρειών. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέ-

ψετε, πριν µπω στην ερώτηση που έχω κάνει στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, να αναφερθώ σε δυο θλιβερές επετειακές ιστορικές
στιγµές που αφορούν τον Ελληνισµό. 

Η µία είναι η κυπριακή τραγωδία, γιατί πριν σαράντα δύο χρό-
νια σαν σήµερα, στις 15 Ιουλίου 1974, έγινε η τουρκική εισβολή
στην Κύπρο. Δυστυχώς καµµία απόφαση του ΟΗΕ µέχρι σήµερα
δεν έχει εκπληρωθεί. 

Και η άλλη που τη ζήσαµε µαζί, κύριε Πρόεδρε, ως έφηβοι
ήταν το βασιλικό πραξικόπηµα στις 15 Ιουλίου 1965. 

Και τώρα µπαίνω στην καθαυτή ερώτηση. Είναι γνωστό, κύριε
Πρόεδρε –και το γνωρίζει πολύ καλά ο κύριος Υπουργός και ιδι-
αίτερα ο κ. Αλεξιάδης- ότι περισσότερες από είκοσι τέσσερις δια-
δικτυακές στοιχηµατικές εταιρείες βρίσκονται στο ίντερνετ και
διαφεύγουν δισεκατοµµύρια ευρώ, κύριε Υπουργέ –και το λέω
ακριβώς, δισεκατοµµύρια ευρώ- σε αυτές τις εταιρείες. 

Και για του λόγου το αληθές, το 2012, κύριε Πρόεδρε, είχα
κάνει ερώτηση στους προκατόχους του κ. Αλεξιάδη, στην προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, για τα κέρδη και για τις εισπράξεις που
είχε ο ΟΠΑΠ εδώ. Από το 2007 –ακούστε τα αυτά, κύριε Αλε-
ξιάδη- µέχρι το 2012 ήταν περισσότερες οι εισπράξεις, οι πωλή-
σεις του ΟΠΑΠ από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Επί πέντε
χρόνια ήταν 25 δισεκατοµµύρια. Και τα καθαρά κέρδη –µε το
πάρτι που γινόταν στον ΟΠΑΠ εκείνες τις εποχές- ήταν 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. 

Από αναλυτές, από έγκριτα περιοδικά και εφηµερίδες, όπως
είναι τα «ΕΠΙΚΑΙΡΑ», η εφηµερίδα «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» µαθαίνουµε
ότι τώρα είναι µεγαλύτερος ο στοιχηµατισµός που γίνεται µέσω
του ίντερνετ και έχετε οµολογήσει εδώ σε προηγούµενη ερώ-
τηση, που σας είχε γίνει, ότι η φορολογία αυτών των εταιρειών
το 2012 ήταν 31.000 ευρώ, το 2013 ήταν 5.000 ευρώ περίπου και
το 2014 ήταν 27.000 ευρώ, όταν ο ΟΠΑΠ σε ανάλογες περιόδους
είχε πληρώσει 1,5 δισεκατοµµύρια στο κράτος στην τριετία. 

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι στη συγκυρία που ζούµε σή-
µερα -που έχετε φορολογήσει ό,τι πετάει, ό,τι κινείται, που η Κυ-
βέρνησή σας έχει εξαθλιώσει τον ελληνικό λαό, που καθηµερινά,
κάθε µήνα βλέπει ο συνταξιούχος και ο µισθωτός να του κόβον-
ται 5,10, 15, 20 ευρώ- έρχεστε εσείς και αφήνετε ανεξέλεγκτες
αυτές τις εταιρείες. 

Θα µου πείτε «µα, τι να κάνουµε;». Θα σας το πω, κύριε Υπουρ-
γέ. Να φράξετε το διαδίκτυο, όπως έχει κάνει η Αµερική, ώστε
να µην µπορούν να παίξουν σε αυτές τις εταιρείες, οι οποίες
έχουν περίεργους, κύριε Πρόεδρε, φορολογικούς παραδείσους:
Νήσοι Φερόε, Μαλαισία, Μάλτα. Μάλιστα ο Πρωθυπουργός της
Μάλτας πριν από λίγο καιρό είχε κατηγορηθεί ότι συµµετείχε σε
τέτοια εταιρεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνάδελφε, να τα δού-
µε λίγο στη δευτερολογία τα υπόλοιπα, γιατί ήδη έχουµε ξεφύ-
γει.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µεγάλο το θέµα. Και όταν-µόλις εχθές- βλέπουµε ότι βά-
ζουν καινούργια φορολογία στα αυτοκίνητα από το 2017 και βλέ-
πουµε ότι ξεφεύγουν κάθε χρόνο, φοροδιαφεύγουν και χάνονται
δισεκατοµµύρια, ενώ θα µπορούσε να τα συλλάβει. Η φοροδια-
φυγή που γίνεται από αυτές τις εταιρείες, κύριε Υπουργέ, είναι
δύο ΕΝΦΙΑ τον χρόνο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Θα επανέλθω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
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ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, θα συµφωνήσω µαζί σας στην ανάλυση για
τα προβλήµατα που έχει το ελληνικό δηµόσιο από τις συγκεκρι-
µένες εταιρείες.

Δεν συµφωνώ στα όσα είπατε για τα θέµατα των ελέγχων. Θα
καταθέσω συγκεκριµένα στοιχεία. Δεν συµφωνώ, επίσης, και
όσον αφορά στο ζήτηµα που θέσατε, ότι βάζουµε παραπάνω φο-
ρολογία στα αυτοκίνητα. Μην παρασύρεστε από τα δελτία ειδή-
σεων των οκτώ και από ορισµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, που
ακόµα και το πρωί όταν βγαίνει ο ήλιος, προσπαθούν να πείσουν
ότι είναι νύχτα γιατί έτσι τους βολεύει για να χτυπήσουν την Κυ-
βέρνηση. Μην παρασυρθείτε από αυτά.

Διαβάστε ακριβώς τον νόµο. Θα έχουµε τη δυνατότητα την
επόµενη εβδοµάδα να συζητήσουµε το νοµοσχέδιο αυτό, στο
οποίο, για παράδειγµα, αυτό που κάνουµε για τα αυτοκίνητα εί-
ναι να τα κατατάσσουµε όχι µε βάση την ηµεροµηνία που ήρθαν
στην Ελλάδα τα µεταχειρισµένα, αλλά µε βάση την ηµεροµηνία
που κυκλοφόρησαν στην Ευρώπη. Αυτό δεν είναι επιβάρυνση.
Ελάφρυνση είναι. Να το πούµε αυτό. 

Δεν θα το ακούσετε βέβαια σε πολλά δελτία ειδήσεων. Δεν θα
το διαβάσετε σε κάποια συγκεκριµένα sites, ακόµα και σε έγκριτα
οικονοµικά sites, που ενηµερώνουν για την πορεία των τραπεζών
και των επιχειρήσεων και τα λοιπά. Δεν θα το ακούσετε αυτό.
Είναι, όµως, πραγµατικότητα. Το ξαναλέω: Δεν αναφέροµαι στο
σύνολο του Τύπου, διότι υπάρχουν µέσα µαζικής ενηµέρωσης
που τιµούν τον ρόλο τους και κάνουν και πολύ καλά τη δουλειά
τους, κάνοντας και κριτική στην Κυβέρνηση. Κριτική θέλουµε.
Παραπληροφόρηση δεν θέλουµε.

Σε ό,τι αφορά την ουσία του ερωτήµατος, υπάρχουν δύο
σκέλη. Το ένα σκέλος είναι το θέµα της αδειοδότησης των εται-
ρειών αυτών. Αυτή τη στιγµή οι εταιρείες λειτουργούν µε βάση
έναν νόµο του 2011. Δεν κάθονται στα έδρανα των Υπουργών
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ αυτοί που έφεραν αυτό το θε-
σµικό πλαίσιο. Σε άλλα έδρανα κάθονται και κάποια στιγµή πρέ-
πει να απαντήσουν εδώ πέρα για το θεσµικό πλαίσιο αυτό, το
οποίο εµείς κληρονοµήσαµε και καθυστερήσαµε να το αλλά-
ξουµε και πρέπει να το αλλάξουµε. Με βάση, λοιπόν, αυτό το θε-
σµικό πλαίσιο µπορεί µια εταιρεία να έχει εγκατεστηµένη τη
φορολογική της έδρα στο εξωτερικό, να έχει εγκατεστηµένο τον
server της και όλα τα µηχανήµατά της στο εξωτερικό και στην
ουσία να κοροϊδεύει το ελληνικό δηµόσιο, διότι πολύ σωστά εί-
πατε, µε βάση τα στοιχεία της απάντησης που είχα δώσει στην
αντίστοιχη ερώτηση στις 7 Ιανουαρίου, ότι γι’ αυτά τα θέµατα
είχα δώσει όλα τα στοιχεία, όπου φαινόταν το ποια είναι η µικρή
φορολογική επιβάρυνση αυτών των επιχειρήσεων. 

Δύο ζητήµατα υπάρχουν λοιπόν. Το ένα είναι το ζήτηµα της
αδειοδότησης, το οποίο δεν είναι δική µου αρµοδιότητα, είναι
αρµοδιότητα άλλου Υπουργού και πρέπει να προχωρήσει η αδει-
οδότηση, να πάµε στο οριστικό καθεστώς, να ξεκαθαρίσουµε
πώς ακριβώς θα λειτουργούµε και να σταµατήσει αυτή η διαδι-
κασία της προσωρινότητας των είκοσι τεσσάρων εταιρειών, που
είναι µια κοροϊδία για τα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου και δη-
µιουργεί και ένα σωρό προβλήµατα και δεν µπορούµε να τα ελέγ-
ξουµε δυστυχώς γιατί βασίζονται σε εκείνο τον νόµο. Ένα λοιπόν
είναι το θέµα της αδειοδότησης.

Πάµε τώρα στο θέµα του φορολογικού ελέγχου. Δεν θα συµ-
φωνήσω µαζί σας ότι δεν κάνουµε τίποτα στα θέµατα φορολογι-
κού ελέγχου. Ίσα ίσα θεωρώ ότι έχουµε κάνει ό,τι µπορούµε, στο
πλαίσιο βέβαια του νόµου, διότι ο νόµος είναι συγκεκριµένος.
Δεν µπορούµε να κάνουµε τα πάντα. Θα δείτε από έγγραφο της
Διεύθυνσης Ελέγχων ότι έχουµε κάνει ό,τι είναι δυνατόν για να
δροµολογήσουµε φορολογικούς ελέγχους. Θα δείτε στα Πρα-
κτικά το έγγραφο του Υπουργείου Οικονοµικών, το οποίο έχει
δηµοσιοποιηθεί µάλιστα από τις 22 Απριλίου, όπου έχουµε µέσα
τις είκοσι τέσσερις εταιρείες στις οποίες έχουµε ξεκινήσει φο-
ρολογικό έλεγχο. 

Θα δείτε µέσα έγγραφο της Αρχής Καταπολέµησης και Νοµι-
µοποίησης Εσόδων και τι αναφέρει. Θα δείτε έγγραφο της ΔΙ-
ΠΑΕΕ, η οποία αναφέρει για τον έλεγχο που έχει ξεκινήσει πριν
από την εντολή ελέγχου, όπως ανέφερα πριν, σε συγκεκριµένες

εταιρείες γι’ αυτά τα θέµατα. Θα δείτε, επίσης, έγγραφο του
ΣΔΟΕ που έχει ξεκινήσει κι αυτό, στον τοµέα των αρµοδιοτήτων
του, έλεγχο.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Άρα για να συνοψίσω. Το θέµα της διακοπής του προσωρινού
καθεστώτος και το να πάµε στην οριστική αδειοδότηση είναι κάτι
που είναι µπροστά µας και πρέπει να γίνει τάχιστα, για να κλείσει
αυτό το θέµα. 

Το θέµα των φορολογικών ελέγχων έχει ήδη ξεκινήσει, µε τη
µεγαλύτερη ταχύτητα που µπορούµε να έχουµε και µε την επι-
στράτευση όλων των δυνάµεων που έχει το Υπουργείο Οικονο-
µικών -δεν είναι ανεξάντλητες- σε φορολογικό και ελεγκτικό
επίπεδο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο, για τρία λεπτά.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µένω από-

λυτα ικανοποιηµένος από την απάντησή σας.
Πράγµατι, σωστά είπατε ότι το 2011 έγινε αυτή η απαράδεκτη

διάταξη. Εσείς και η Κυβέρνηση σας, η οποία κοντεύει δύο χρό-
νια στην εξουσία, τι έχετε κάνει για να καταργήσετε αυτή τη διά-
ταξη; Απολύτως τίποτα. Και θα ήθελα να µου πείτε ποιοι Έλληνες
εµπλέκονται σε αυτές τις στοιχηµατικές εταιρείες, οι οποίοι απο-
κοµίζουν εκατοντάδες εκατοµµύρια και δισεκατοµµύρια. 

Γιατί εγώ προσωπικά πιστεύω και από τα στοιχεία που έχουν
γραφτεί –άλλα µπορεί να είναι σωστά, άλλα όχι- ότι τα έσοδα των
είκοσι τεσσάρων αυτών –που δεν είναι µόνο είκοσι τέσσερις,
είναι πολύ περισσότερες- εταιρειών υπερβαίνουν τα έσοδα του
ΟΠΑΠ. 

Κι ερχόµαστε εµείς, όπως είπα προηγουµένως, να πετσοκό-
βουµε τα λαϊκά στρώµατα, να πουλάµε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» αντί
45.000.000 ευρώ. Μέχρι, κύριε Πρόεδρε, που υπάρχει περίπτωση
να βρικολακιάσει και να αναστηθεί ο Χαρίλαος Τρικούπης. Πω-
λήθηκε η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» αντί 45.000.000 ευρώ. Τα 45.000.000 ευ-
ρώ, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαν να είχαν βρεθεί σε µια εβδο-
µάδα από τη φορολογία αυτών των ασύδοτων στοιχηµατικών
εταιρειών.

Γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, ότι τα τεσσερισήµισι χιλιάδες πρα-
κτορεία που λειτουργούν σε όλη την Ελλάδα και απασχολούν πε-
ρίπου είκοσι χιλιάδες εργαζόµενους έχουν υποστεί βαριά φορο-
λογία; Έχουν υποστεί βαριά φορολογία, γιατί τους φορολογείτε
µε 70% περίπου. Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να βρεθεί τρόπος
άµεσα και αποφασιστικά να καταργηθεί ο νόµος του 2011.

Και θέλω να µου πείτε, επειδή µου διαφεύγει αυτή τη στιγµή,
ποιος ήταν ο Υπουργός που έφερε αυτόν τον νόµο. Πιστεύω ότι
εσείς θα το θυµάστε, γιατί θα το έχετε και µπροστά σας.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι οι στοιχηµατι-
κές εταιρείες σήµερα ζηµιώνουν το ελληνικό δηµόσιο, τον ελλη-
νικό προϋπολογισµό, µε δισεκατοµµύρια ευρώ. Μην σας φαίνεται
παράξενο, κύριε Υπουργέ. Σας διάβασα τα στοιχεία που µου
είχαν δώσει το 2012 οι προηγούµενοι κάτοικοι του Υπουργείου
Οικονοµικών και που ήταν 25.000.000.000 ευρώ στα πέντε χρόνια
οι εισπράξεις, οι πωλήσεις του ΟΠΑΠ. Ανάλογες είναι και σή-
µερα.

Δεν έχετε, λοιπόν, καµµιά δικαιολογία. Μπορείτε να ανακαλέ-
σετε τον νόµο του 2011 προηγούµενου προκατόχου σας Υπουρ-
γού. Μπορείτε προσωρινά –προσέξτε το αυτό- να φράξετε αυτές
τις εταιρείες. Πώς ο Αµερικανός πολίτης δεν µπορεί να παίξει
µέσω διαδικτύου; Και τι θα συµβεί αν το κάνετε αυτό;

Θα αυξηθούν τα κέρδη στον ΟΠΑΠ και θα εισπράττετε τη φο-
ρολογία που αναλογεί.

Θέλω να µου πείτε κάτι, γιατί δεν θυµάµαι τον αριθµό, ότι ο
ΟΠΑΠ το 2015 πλήρωσε φόρους γύρω στα 700 εκατοµµύρια στο
ελληνικό δηµόσιο. Αληθεύει αυτό; Άραγε, αν καταργήσουµε αυ-
τές τις στοιχηµατικές εταιρείες, ο φόρος που θα δίνει ο ΟΠΑΠ,
γιατί θα αυξηθούν και οι εισπράξεις του, θα είναι 1,5 δισεκατοµ-
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µύριο.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα ήθελα να ξαναπώ, κύριε Βουλευτά, ότι η αρµοδιότητα
για το συγκεκριµένο θέµα δεν είναι δική µου. Άρα για όλα φταίει
ο Αλεξιάδης, το έχουµε ακούσει πάρα πολλές φορές αυτό,
αλλά…

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Δεν είπα ότι φταίτε εσείς.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ναι, αλλά επανέρχεστε στο θέµα των αδειών.
Το θέµα της άδειας για το διαδικτυακό στοίχηµα δεν είναι στις

αρµοδιότητές µου. Είναι αρµοδιότητα άλλου Υπουργού, οπότε
δεν µπορώ εγώ να µιλήσω για αυτό το θέµα -τη γενική κατεύ-
θυνση της Κυβέρνησης σας την έδωσα- ούτε µπορούµε να προ-
χωρήσουµε σε αυτό που είπατε, να φράξουµε το διαδίκτυο ή να
κάνουµε κάτι τέτοιο, διότι λειτουργούν µε βάση ένα νοµοθέτηµα
που ψήφισε η ελληνική Βουλή. Ξέρετε πολύ καλά και ποιοι το ψή-
φισαν και ποιοι το υπερασπίστηκαν και ποιοι θα έρθουν την επό-
µενη εβδοµάδα να µας καταγγέλλουν για αυτά τα πράγµατα.

Ας το ξεπεράσουµε όµως αυτό. Δεν έχουµε τη δυνατότητα να
δώσουµε τα ονόµατα, ποιοι Έλληνες είναι από πίσω, διότι είναι
νοµικά πρόσωπα που είναι εγκατεστηµένα στο εξωτερικό. Είναι,
δηλαδή, εταιρείες που είναι εγκατεστηµένες στο εξωτερικό. Διότι
αυτό έδινε τότε το σπουδαίο και το τρανό νοµοθέτηµα, άρα δεν
έχουµε δυνατότητα να δώσουµε το ποιοι Έλληνες είναι από
πίσω.

Βεβαίως, είµαστε πολύ µικρή χώρα, γνωριζόµαστε πλέον όλοι
και ξέρουµε πολύ καλά το τι γίνεται. Δεν αδικώ αυτούς τους επι-
χειρηµατίες, οι οποίοι επέλεξαν αυτή την οδό για να κάνουν αυτή
τη δουλειά, διότι αυτό ήταν το πλαίσιο του νόµου. Απλώς για ορι-
σµένους ξέρουµε, αλλά για κάποιους άλλους δεν ξέρουµε καθό-
λου ποιοι είναι πίσω από κάποιες εταιρείες.

Σε ό,τι αφορά στα ζητήµατα µε τα πρακτορεία του ΟΠΑΠ, εί-
µαστε σε διαρκή επαφή και µε τον ΟΠΑΠ και µε τα πρακτορεία
του ΟΠΑΠ, έχουµε διαρκή επαφή µε την οµοσπονδία τους, ξέ-
ρουµε τα προβλήµατά τους, είµαστε στο πλάι τους και συνεργα-
ζόµαστε µαζί τους για όλα τα θέµατα. Είναι συγκεκριµένος ο
ρόλος και της Κυβέρνησης και των συνδικαλιστικών εκπροσώ-
πων τους. Έχουµε συµφωνίες και διαφωνίες, αλλά είµαστε σε
συνεργασία και γνωρίζουµε πολύ καλά τα προβλήµατα και τα θέ-
µατα και της υπερφορολόγησης, που έχουν και τα προβλήµατα
του ανταγωνισµού και µια σειρά από άλλα προβλήµατα.

Σε σχέση µε τα έσοδα από τον ΟΠΑΠ, δεν έχω µαζί µου τα
στοιχεία, αλλά βεβαίως και η φορολογική επιβάρυνση του ΟΠΑΠ
δείχνει ότι το τι θα µπορούσαµε να έχουµε, είτε από τον φόρο
στο εισόδηµα είτε από τον φόρο στα τυχερά παιχνίδια είτε από
µια σειρά από άλλες φορολογίες, εάν και εκεί, στον διαδικτυακό
τζόγο, υπήρχε ανάλογη νοµική µορφή, εγκατάσταση στην Ελ-
λάδα κ.λπ.. Ως προς αυτό, σας είπα και πριν ότι έχουµε καθυστε-
ρήσει, πρέπει να το πάµε πιο γρήγορα και να το κλείσουµε.

Θέλω, όµως, να πω τελειώνοντας το εξής. Σε ό,τι αφορά αυτό
που είπατε και ορισµένες φορές ακούγεται σε αυτή την Αίθουσα,
το έχω απαντήσει, αλλά θα το ξαναπώ, για να µη δηµιουργηθούν
εντυπώσεις. Ακούγεται µια άποψη «τι κάνετε για τη φοροδια-
φυγή, τι κάνετε για το λαθρεµπόριο».

Για το λαθρεµπόριο δεν θα µιλήσω σήµερα. Θα έχουµε όλη
την επόµενη εβδοµάδα να δώσουµε όλα τα στοιχεία και να µιλή-
σουµε. Όµως, για τη φοροδιαφυγή θα ήθελα να σας θυµίσω ότι
το 2015 έκλεισε µε πλεόνασµα και το 2016, το πρώτο εξάµηνο,
έχουµε 930 εκατοµµύρια πάνω από τον στόχο του προϋπολογι-
σµού, σε µια περίοδο που γνωρίζουµε πολύ καλά ποια είναι η φο-
ροδοτική ικανότητα των πολιτών και των επιχειρήσεων, που
ξέρουµε πολύ καλά τι γίνεται µε την αγοραστική δύναµη των πο-
λιτών, µε την κίνηση στην αγορά.

Αυτά δεν ήρθαν, επειδή στο Υπουργείο Οικονοµικών βάλαµε
µηχανήµατα και τυπώνουµε ευρώ. Δεν ήρθαν από εκεί. Αυτά έρ-
χονται από µεγάλες υποθέσεις φοροδιαφυγής και λαθρεµπο-
ρίου, έρχονται από µεγάλους ελέγχους, έρχονται από εκεί που

µπορούµε να κάνουµε κάτι.
Στα ζητήµατα φοροδιαφυγής, λαθρεµπορίου και διαφθοράς,

το κριτήριο δεν είναι κάθε φορά να συγκρίνεις αυτό που έχει γίνει
µε κάτι ιδεατό που έχεις στο µυαλό σου και να λες «είναι λίγο ή
πολύ, καλό ή κακό», αλλά πρέπει κάθε φορά να λες «τι µπορούσα
να κάνω και το τι έκανα». Αυτό είναι το κριτήριο. Το κριτήριο του
τι µπορούσαµε να κάνουµε στα ζητήµατα φοροδιαφυγής, λα-
θρεµπορίου, διαφθοράς και αν πέσαµε έστω και έναν πόντο κάτω
από αυτά που έγιναν.

Τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι είµαστε πάρα πολύ πάνω από
τον στόχο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό
1126/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευ-
τού Καρδίτσας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Χρυσούλας Κατσαβριά-Σιωροπούλου προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις διαδικασίες
µετεγκατάστασης της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος (ΕΒΕ).

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Θεοδόσης Πελεγρίνης.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι βιβλιοθήκες αποτελούν συστατικό κύτταρο

της κοινωνίας, της ελευθερίας, της γνώσης και, εποµένως, της
δηµοκρατίας. Η Εθνική Βιβλιοθήκη δε, είναι ο φύλακας της εθνι-
κής µας µνήµης.

Τον Οκτώβριο του 2016, όπως έχει ήδη ανακοινωθεί, θα γίνει
παράδοση στο ελληνικό δηµόσιο του Κέντρου Πολιτισµού «Ίδρυ-
µα Σταύρος Νιάρχος». Σε αυτές τις νέες υπερσύγχρονες εγκα-
ταστάσεις προορίζεται να εγκατασταθεί και να λειτουργήσει η
Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας. Αυτή η µετεγκατάσταση σηµα-
τοδοτεί µία νέα εποχή στην αναβάθµιση των υπηρεσιών της
στους πολίτες αλλά και στον καθοριστικό ρόλο, που µπορεί να
παίξει η Εθνική Βιβλιοθήκη στην ανάπτυξη ενός εθνικού δικτύου
βιβλιοθηκών.

Με την κατασκευή και τον πλήρη εξοπλισµό των νέων εγκατα-
στάσεων στο Δέλτα Φαλήρου τής παρέχεται η δυνατότητα, στο
πλαίσιο του δηµόσιου χαρακτήρα της, να αναπτύξει τους σκο-
πούς της, να γίνει ο συντονιστής των βιβλιοθηκών της χώρας και
να συνεισφέρει αποφασιστικά στην εκπαίδευση, τον πολιτισµό,
την έρευνα και την καινοτοµία. Παράλληλα, όµως, θέτει και ου-
σιαστικές υποχρεώσεις στην πολιτεία, απαραίτητες για τη βιω-
σιµότητα και την εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία της.

Όπως έχει ανακοινωθεί, είναι ήδη εξασφαλισµένο το ποσό των
8 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο καλύπτει τις υποχρεώσεις της
Εθνικής Βιβλιοθήκης για τις υπηρεσίες που θα της παρέχει το
Κέντρο Πολιτισµού και που αφορούν κυρίως στην ολοκλήρωση
των διαδικασιών µετεγκατάστασης και στη συντήρηση των εγκα-
ταστάσεων του Κέντρου για το 2017.

Είναι αλήθεια ότι πολύ πριν την οικονοµική κρίση και για πολ-
λές δεκαετίες, ο ρόλος των βιβλιοθηκών είχε παραµεληθεί από
την πολιτεία µε την απαξίωση της προσφοράς και της σηµασίας
τους, µε την υποστελέχωση, την υποχρηµατοδότηση, την έλ-
λειψη οράµατος εθνικής πολιτικής και σχεδιασµού για τις βιβλιο-
θήκες.

Με δεδοµένη τη µέχρι τώρα εγκατάλειψη και αδιαφορία της
πολιτείας προς την Εθνική Βιβλιοθήκη, σας υποβάλλω, κύριε
Υπουργέ, αυτή την ερώτηση και αυτό γιατί δεν έχει ανακοινωθεί
το πώς θα διασφαλιστεί το υπόλοιπο του προϋπολογισµού της
Εθνικής Βιβλιοθήκης, το οποίο αφορά την κάλυψη των κύριων
υπηρεσιών της ως Εθνικής Βιβλιοθήκης και οι οποίες στοχεύουν
στην καταγραφή και διαφύλαξη της ελληνικής σκέψης και ιστο-
ρίας, καθώς επίσης και στη δυνατότητα πρόσβασης κάθε πολίτη
σ’ αυτές.

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ –και παρακαλώ να µε ενη-
µερώσετε σχετικά- ποιες διαδικασίες έχουν γίνει από το Υπουρ-
γείο Παιδείας προς αυτή την κατεύθυνση και σε ποιο σηµείο
βρίσκονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

12930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, αξιότιµη Βουλευτά, για
την ερώτηση.

Πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Παιδείας, ειδικά για τις δη-
µόσιες βιβλιοθήκες –γιατί αυτές είναι στην αρµοδιότητά του- έχει
απαρχής δείξει ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Δύο ειδικοί επιστήµο-
νες εδώ και δέκα µήνες εργάζονται πυρετωδώς όχι µόνο για τη
µετεγκατάσταση, αλλά και για την οργάνωση όλων των δηµόσιων
βιβλιοθηκών.

Όπως σωστά είπατε, η Εθνική Βιβλιοθήκη, η οποία οφείλει να
διαδραµατίζει έναν εθνικό κυρίαρχο ρόλο στην κοινωνία µας,
εδώ και αρκετά χρόνια έχει περιέλθει σε µία κατάσταση εγκατά-
λειψης, έτσι που να µην υπάρχει η συνεργασία που θα έπρεπε
να υπάρχει µε άλλες εθνικές βιβλιοθήκες άλλων χωρών, αλλά και
να µην εκπληρώνει στοιχειωδώς τις υποχρεώσεις της.

Μόλις φέτος µπορέσαµε να δώσουµε στην Εθνική Βιβλιοθήκη
–και αυτό αναγνωρίζεται και από το διευθύνοντα σύµβουλο και
από τον πρόεδρο- δύο εκατοµµύρια ευρώ, ώστε να µπορούν να
διαχειριστούν τις τρέχουσες υποθέσεις. Η φράση που χρησιµο-
ποίησαν είναι «Σας είµαστε ευγνώµονες», διότι σε µία τελείως
νεκρή εποχή εδώ και χρόνια κατορθώσαµε να ενισχύσουµε το
έργο της.

Το δεύτερο που ήθελα να πω, επειδή µιλήσατε για υποστελέ-
χωση, είναι ότι πράγµατι υπάρχει υποστελέχωση, αλλά κατορ-
θώσαµε να επισπεύσουµε τις διαδικασίες και τριάντα εννέα
επιστήµονες να διοριστούν και να ενταχθούν στο προσωπικό της
Εθνικής Βιβλιοθήκης.

Όπως σωστά είπατε, εγκρίθηκαν 8 εκατοµµύρια ευρώ για τη
µετεγκατάσταση της Βιβλιοθήκης από την οδό Πανεπιστηµίου
στην Καλλιθέα στο «Ίδρυµα Σταύρος Νιάρχος». Πέρα, όµως, απ’
αυτά τα χρήµατα, από τον Οκτώβριο έως τον Δεκέµβριο οι ανάγ-
κες που υπάρχουν θα καλυφθούν µε το ποσό του 1.600.000 ευ-
ρώ.

Η µετεγκατάσταση θα ξεκινήσει από τον Οκτώβριο. Επρόκειτο
να αρχίσει από τον Ιούνιο που πέρασε, αλλά λόγω καθυστέρησης
που υπήρξε από την πλευρά του Διοικητικού Συµβουλίου του
Ιδρύµατος, θα αρχίσει από τον Οκτώβριο.

Είχα επισκεφθεί τον Πρωθυπουργό, στον οποίο ανέλυσα όλο
το πρόγραµµα και τη διαδικασία, που πρόκειται να ακολουθήσει,
και το αποτέλεσµα ήταν η έγκριση αυτών των εκατοµµυρίων, που
είπατε και η ίδια η επίσκεψη του Πρωθυπουργού στον χώρο εκεί,
για να διαπιστώσει τις ανάγκες και τον τρόπο µε τον οποίο θα
λειτουργεί η Βιβλιοθήκη.

Στη δευτερολογία µου θα ήθελα να σας πω περισσότερα για
τον ρόλο που θέλουµε να διαδραµατίσει η Εθνική Βιβλιοθήκη σε
όλο αυτό το πλέγµα των βιβλιοθηκών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΧΡΥΣΟΥΛΑ ΚΑΤΣΑΒΡΙΑ-ΣΙΩΡΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ, για την ενηµέρωση.
Είναι γεγονός ότι η οργάνωση και η λειτουργία της Εθνικής Βι-

βλιοθήκης στις νέες εγκαταστάσεις απαιτούν γενναίες επενδύ-
σεις σε τεχνολογία, κυρίως όµως στη στελέχωση µε εξειδι-
κευµένο επιστηµονικό προσωπικό όλων των ειδικοτήτων, που θα
της παρέχει τη δυνατότητα να ανταποκριθεί στους σύγχρονους
αναβαθµισµένους στόχους της. Αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι υπο-
χρέωση της πολιτείας να το εξασφαλίσει.

Με ιδιαίτερη, όµως, χαρά σάς ακούσαµε να αναφέρεστε στην
ευρύτερη ανάπτυξη και συνεργασία του συνόλου των βιβλιοθη-
κών της χώρας µας, µε κύριο συντονιστή και υποστηρικτή την
Εθνική Βιβλιοθήκη, ενέργειες όµως οι οποίες προϋποθέτουν
έναν αναβαθµισµένο ρόλο µιας σύγχρονης εθνικής βιβλιοθήκης.
Είναι εξαιρετικής σηµασίας η δηµιουργία ενός εθνικού δικτύου
βιβλιοθηκών µε την Εθνική Βιβλιοθήκη στο κέντρο του.

Η επίτευξη οικονοµιών κλίµακας, η διάχυση της γνώσης και
της πληροφορίας, η ενθάρρυνση της οριζόντιας συνεργασίας
των βιβλιοθηκών και η εισαγωγή καινοτόµων µεθόδων ανάπτυξης
υπηρεσιών και προγραµµάτων, τα οποία κάθε βιβλιοθήκη δεν θα

µπορούσε να παρακολουθήσει µόνη της, πρέπει να αποτελούν
σκοπό.

Ο ανασχεδιασµός του τρόπου λειτουργίας των βιβλιοθηκών
µε τη χρήση των νέων τεχνολογιών και η δηµιουργία υποδοµών
και υπηρεσιών που θα εξασφαλίζουν ίσες ευκαιρίες πρόσβασης
στις γνώσεις και στις πληροφορίες στο σύνολο των πολιτών,
αποτελούν σπουδαία επένδυση για τη χώρα.

Η Εθνική Βιβλιοθήκη, ως ο κορυφαίος δηµόσιος φορέας, που
υπάγεται στο Υπουργείο Παιδείας, µπορεί να παίξει τον ρόλο του
συντονιστή-καθοδηγητή, αφού διαθέτει γνώση, τεχνογνωσία, εµ-
πειρία, στρατηγικό σχέδιο, τεράστιο απόθεµα πνευµατικών
έργων και σύγχρονες ψηφιακές δυνατότητες. Είµαι σίγουρη ότι
η µετεγκατάσταση της Εθνικής Βιβλιοθήκης στο Κέντρο Πολιτι-
σµού-Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος» θα σηµατοδοτήσει τη µετά-
βαση σε µια νέα εποχή, όχι µόνον για την Εθνική Βιβλιοθήκη αλλά
και για το σύνολο των βιβλιοθηκών στη χώρα µας.

Το αυτονόητο δεδοµένο, κύριε Υπουργέ, που δεν είναι πάντα
αυτονόητο για όλους, είναι ότι οι βιβλιοθήκες δεν είναι απλώς
µια αποθήκη γνώσεων και πληροφοριών. Είναι ένας ζωντανός ορ-
γανισµός, η λειτουργία του οποίου µπορεί να συµβάλει καθορι-
στικά στην εκπαίδευση, τον πολιτισµό, την κοινωνική και την
οικονοµική ανάπτυξη.

Αντιλαµβανόµαστε ότι έχει ξεκινήσει από το Υπουργείο Παι-
δείας η τεράστια προσπάθεια για την αποκατάσταση της χρόνιας
στρέβλωσης στον χώρο των βιβλιοθηκών. Η αναβάθµιση του ρό-
λου της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας, η έµπρακτη στήριξή
της για την ανάπτυξη και εδραίωσή της µε τη µετεγκατάσταση
στο Κέντρο Πολιτισµού - Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», η επανα-
σύσταση του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιοθηκών, προσδοκούµε να
αποτελέσουν τη στέρεα βάση στη δηµιουργία του δικτύου των
ελληνικών βιβλιοθηκών, την ανάδειξη των απαραίτητων συνερ-
γασιών και των συνεργιών που θα προκύψουν.

Παρά τις οικονοµικές συγκυρίες, οι περιφερειακές βιβλιοθή-
κες, δηµόσιες και δηµοτικές, µε συντονιστή τους την Εθνική Βι-
βλιοθήκη µάς ενθαρρύνουν να προχωρήσουµε. Οι βιβλιοθήκες
και οι άνθρωποί τους επιτελούν τα καθήκοντά τους, πέραν κάθε
δυσκολίας που αντιµετωπίζουν.

Το Υπουργείο Παιδείας αναµένουµε να συνεχίσει µε την ίδια
ένταση την προσπάθεια για την εξεύρεση πόρων από τον τακτικό
προϋπολογισµό, για τη συνέχιση της χρηµατοδότησης της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας, για την ολοκλήρωση της στελέ-
χωσης, που είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα, κύριε Υπουργέ, της
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας, την επαρκή χρηµατοδότηση
των υπολοίπων δηµοσίων βιβλιοθηκών και τη στελέχωση των δη-
µόσιων βιβλιοθηκών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΟΔΟΣΗΣ ΠΕΛΕΓΡΙΝΗΣ (Υφυπουργός Παιδείας, Έρευνας

και Θρησκευµάτων): Κυρία Βουλευτά, επιτρέψτε µου να πω ότι
πέρα από τις δηµόσιες βιβλιοθήκες υπάρχουν οι δηµοτικές βι-
βλιοθήκες, υπάρχουν οι ακαδηµαϊκές βιβλιοθήκες, που εντάσ-
σονται στα πανεπιστήµια και υπάρχουν και οι σχολικές βιβλιο-
θήκες. Μέχρι τώρα αυτές οι διαφόρων κατηγοριών βιβλιοθήκες
βρίσκονταν σε µια πλήρη αταξία. 

Σας θυµίζω ότι στα τέλη της δεκαετίας του ’90, δαπανήθηκαν
δισεκατοµµύρια για να οργανωθούν οι σχολικές βιβλιοθήκες, που
εκ των προτέρων ήταν βέβαιο ότι θα αποτύχουν, διότι ούτε προ-
σωπικό υπήρχε, έγιναν κάποιες συµβάσεις για έξι µήνες αλλά
έληξαν οι συµβάσεις και έπρεπε να αποσπούν εκπαιδευτικούς να
κάνουν τη δουλειά αυτή. Όταν αποφασίστηκε ότι το σχολείο θα
λειτουργεί έως το µεσηµέρι, αυτό σήµαινε ότι από το µεσηµέρι
και µετά έπρεπε να κλείνουν αυτές οι σχολικές βιβλιοθήκες. Τα
παιδιά πότε θα πήγαιναν στις βιβλιοθήκες; Θα εγκατέλειπαν τα
µαθήµατά τους για να πηγαίνουν; Ανάλογη ανοργανωσιά –επι-
τρέψτε µου τον αδόκιµο όρο- υπήρχε και για τις δηµοτικές βι-
βλιοθήκες και για τις ακαδηµαϊκές. 

Αυτό το οποίο θέλουµε, είναι να οργανωθεί ένα πολύ καλό δί-
κτυο των δηµοσίων βιβλιοθηκών µε άξονα την Εθνική Βιβλιοθήκη.
Η Εθνική Βιβλιοθήκη δεν θα βρίσκεται πάνω από τις δηµόσιες,
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θα είναι ο άξονας γύρω από τον οποίο θα κινούνται. 
Προς τούτο ήδη έχουν προχωρήσει –και πρόκειται να γίνει η

ένταξη και η χρηµατοδότηση τον προσεχή Σεπτέµβριο- δύο µε-
γάλα έργα. Το ένα θα αφορά στην ψηφιακή βιβλιοθήκη, δηλαδή
θα ψηφιοποιηθούν τα κείµενα και το δεύτερο. θα αφορά στην
ενιαία καταλογογράφηση, δηλαδή κάποιος ο οποίος βρίσκεται
στη βιβλιοθήκη της Χίου, για παράδειγµα, να µπορεί από εκεί να
πληροφορηθεί πού βρίσκεται το βιβλίο το οποίο αναζητεί, για να
του έρθει. 

Θα υπάρχει δηλαδή όλο αυτό το δίκτυο, το οποίο θα λειτουρ-
γεί σαν µία τεράστια βιβλιοθήκη, να το πω έτσι απλά. Εάν επιτύ-
χουµε αυτό, τότε µοιραία και οι ακαδηµαϊκές βιβλιοθήκες, για να
µπορέσουν να δικαιολογήσουν την ύπαρξή τους, θα εναρµονι-
στούν προς αυτή τη λειτουργία, το ίδιο και οι δηµοτικές κ.ο.κ..

Θα ήθελα να πω δυο λόγια, για το τι θα γίνει από τη στιγµή
που θα φύγει η Εθνική Βιβλιοθήκη από την Πανεπιστηµίου για να
πάει στην Καλλιθέα. Ήδη έχω έρθει σε συνεννόηση µε τον αρχι-
τέκτονα καθηγητή κ. Λόη Παπαδόπουλο και επεξεργάζεται τη
διενέργεια ενός διεθνούς διαγωνισµού για την αξιοποίηση του
κτηρίου που υπάρχει στην Πανεπιστηµίου. Διότι, όπως πολύ
σωστά είπατε, οι βιβλιοθήκες δεν είναι αποθήκες βιβλίων απλώς,
είναι ένας τόπος συνάντησης. Θα πρέπει να αξιοποιηθεί ο χώρος,
ο τύπος, οι τεράστιοι χώροι που έχει µέσα η Εθνική Βιβλιοθήκη,
παραµένοντας όµως βιβλιοθήκη κατ’ ουσίαν.

Έτσι ευελπιστούµε ότι µέσα στο κέντρο των Αθηνών, θα υπάρ-
χει ένας χώρος όπου θα είναι προσπελάσιµος για τον κάθε πο-
λίτη. Διότι από τα τρία κτήρια της λεγόµενης «τριλογίας», στην
Ακαδηµία Αθηνών, το Πανεπιστήµιο Αθηνών και την Εθνική Βι-
βλιοθήκη, το µόνο προσβάσιµο κτήριο είναι η Εθνική Βιβλιοθήκη
και αυτό οραµατιζόµαστε να το κάνουµε πραγµατικά ένα στολίδι
στο κέντρο των Αθηνών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν συνεχίσουµε τη συζήτηση

των επόµενων επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου να ανακοι-
νώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας
18 Ιουλίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 1128/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αν-
τωνίου Μπαλωµενάκη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εφαρ-
µογή κριτηρίου εντοπιότητας στις προσλήψεις προσωπικού από
την εταιρεία «FRAPORT Α.Ε.». 

2. Η µε αριθµό 1117/11-7-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα-Σιδηροπούλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την εναρµό-
νιση των διαδικασιών αποπληρωµής δανείων τρίτεκνων οικογε-
νειών του ιδιωτικού τοµέα µε τις τρίτεκνες οικογένειες του δηµο-
σίου.

3. Η µε αριθµό 1101/7-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την
αντιµετώπιση των προβληµάτων στο Νοσοκοµείο της Αµαλιάδας.

4. Η µε αριθµό 1132/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύ-
ρου Τάσσου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάκληση της
απόφασης για συρρίκνωση των επαγγελµατικών σχολών (ΕΠΑΣ)
Μυτιλήνης. 

5. Η µε αριθµό 1130/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε
το καλλιτεχνικό πρόγραµµα του Φεστιβάλ Αθηνών 2016 και τις
αντιδράσεις για την παράσταση «4» του Ροντρίγκο Γκαρσία.

6. Η µε αριθµό 1098/6-7-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλο-
οικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον προβλη-

µατισµό από την υποστελέχωση και υποχρηµατοδότηση του Νο-
σοκοµείου Ζακύνθου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1116/11-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευ-
τή Α’ Πειραιώς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσα-
φάδου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
σχετικά µε το περιστατικό µε πρόσφυγες σε κρουαζιερόπλοιο
στη Μυτιλήνη.

2. Η µε αριθµό 1099/6-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ
κ. Ιωάννη Μανιάτη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την µετατροπή της Σχολής Επαγγελ-
µατικής Κατάρτισης (ΣΕΚ) Επιδαύρου σε Δηµόσιο Ινστιτούτο
Επαγγελµατικής Κατάρτισης (ΔΙΕΚ) ενηλίκων.

3. Η µε αριθµό 1133/12-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε τα θανατηφόρα εργατικά ατυχήµατα σε
λατοµεία της Περιφερειακής Ενότητας Δράµας.

4. Η µε αριθµό 1086/4-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φλώρινας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αντωνιάδη προς τον
Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την κα-
τασκευή του οδικού άξονα Φλώρινας – Πτολεµαΐδας.

5. Η µε αριθµό 1072/29-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Νικο-
λάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε
την κατάσταση που επικρατεί στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα.

6. Η µε αριθµό 1082/4-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την εξασφάλιση του απαραίτητου
εξοπλισµού προκειµένου να λειτουργήσουν από τον Σεπτέµβρη
οι πέντε έτοιµες σχολικές µονάδες στο Δήµο Ρεθύµνου.

7. Η µε αριθµό 1056/28-6-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας,
Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση του έρ-
γου της µαρίνας Μεσολογγίου.

8. Η µε αριθµό 1048/27-6-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
καταστροφική και αχρεώστητη απαίτηση του ΔΕΔΔΗΕ για πλη-
ρωµή υπέρογκου και άδικου προστίµου σε επιχειρήσεις που εί-
χαν κλείσει κατά τη διάρκεια της κρίσης και τώρα ζητούν να ενερ-
γοποιηθούν ξανά. 

9. Η µε αριθµό 1003/14-6-2016 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα
λειτουργικά προβλήµατα στο αντικαρκινικό Νοσοκοµείο «Με-
ταξά».

10. Η µε αριθµό 899/23-5-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας  της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώ-
ρου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον αποκλεισµό του
Νοσοκοµείου Βόλου από το πρόγραµµα ΕΣΠΑ.

11. Η µε αριθµό 708/28-3-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων του Γενικού Νοσοκοµείου Λαµίας.

12. Η µε αριθµό 1093/5-7-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε
την κατάργηση του ΕΚΑΣ.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5920/6-6-2016 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε την επιτροπή κατ’ εξαίρεση µετεγ-
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γραφών.
2. Η µε αριθµό 5192/5-5-2016 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-

νών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Γιακουµάτου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα στο «Μαντζαβινά-
τειο» Νοσοκοµείο Ληξουρίου.

3. Η µε αριθµό 3970/15-3-2016 ερώτηση της Βουλευτού Αττι-
κής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Πα-
ρασκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας,  σχετικά
µε τα προβλήµατα στη λειτουργία των χειρουργικών αιθουσών
του Γενικού Νοσοκοµείου Ελευσίνας «Θριάσιο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε µε δύο επίκαιρες
ερωτήσεις, στις οποίες θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Ευάγγελος
Αποστόλου.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η δεύτερη µε αριθµό 1114/11-7-2016
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Σερρών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το καθεστώς της
χρήσης σκόνης γάλακτος στην παρασκευή του ελληνικού γι-
αουρτιού.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µεγάλη ανησυχία προκαλεί στον κτηνοτροφικό

κόσµο της χώρας αλλά βεβαίως και στους Έλληνες καταναλω-
τές, η απόφαση του Υπουργείου σας η οποία έχει υποβληθεί
προς έγκριση στην Κοµισιόν ήδη από τις 18-11-2015, σύµφωνα
µε την οποία αίρεται -για πρώτη φορά βεβαίως- η υποχρεωτικό-
τητα και η αποκλειστικότητα της χρήσης νωπού φρέσκου γάλα-
κτος στην παρασκευή του ελληνικού γιαουρτιού. 

Η δυνατότητα χρήσης παστεριωµένου και όχι νωπού –άρα µοι-
ραία ελληνικού γάλακτος- γάλακτος αφήνει, όπως καταλαβαί-
νετε, ανοιχτό το παράθυρο για τη χρήση πρωτεϊνών σκόνης
γάλακτος για την παρασκευή ελληνικού γιαουρτιού -έπειτα και
από την τροποποίηση του άρθρου 82 του Κώδικα Τροφίµων και
Ποτών, στην οποία ελαφρά την καρδία προχωρήσατε- και βε-
βαίως την κερκόπορτα για αθρόες εισαγωγές φθηνού γάλακτος
από τις βορειο-ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες και µετά την κατάρ-
γηση των ποσοστώσεων, µπορούν να πνίξουν την ελληνική
αγορά µε το δικό τους γάλα. 

Οδυνηρή βεβαίως συνέπεια αυτών είναι η αποµείωση της ήδη
πληγείσας παραγωγικότητας της ελληνικής κτηνοτροφίας, η
οποία έχει πληγεί τα µάλα βεβαίως από τις ασφαλιστικές και φο-
ρολογικές επιδροµές σας, αλλά και η απώλεια του διαφορικού
πλεονεκτήµατος του ελληνικού γιαουρτιού. 

Ήδη από τον Απρίλιο του 2016, µε σχετική ερώτηση, κύριε
Υπουργέ, σας είχα καλέσει να τοποθετηθείτε ξεκάθαρα επί συγ-
κεκριµένης απόφασης, η οποία απειλεί να καταστρέψει ένα εξαι-
ρετικό ελληνικό προϊόν, που µε αγώνες κατέκτησε τις διεθνείς
αγορές. 

Όµως η γραπτή απάντηση που µου δώσατε τότε, νοµίζω ότι
συσκοτίζει παρά δίνει διευκρινίσεις σε αυτό το εξαιρετικά σηµαν-
τικό θέµα. Μιλήσατε κατηγορηµατικά για δήθεν απαγόρευση της
χρήσης σκόνης γάλακτος στην παραγωγή ελληνικού γιαουρτιού,
την ίδια ώρα που αναφέρατε ότι θα επιτρέπεται µια προσθήκη
πρωτεϊνών γάλακτος –άρα σκόνης- για τεχνικούς λόγους που
συνδέονται µε την εποχικότητα και ανάλογα µε το είδος του γά-
λακτος.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, µε το να παίζουµε µε τις λέξεις δεν
καθησυχάζουµε κανέναν, αν και αυτό θα µου επιτρέψετε να πω,
είναι ένα παραταξιακό σας χόµπι για να συσκοτίζετε την αλήθεια.
Διότι το άρθρο 82 παράγραφοι 3 και 5 του νέου κώδικα που εσείς
φέρατε, είναι σαφέστατο, µπαίνει και το παστεριωµένο και οι
πρωτεΐνες γάλακτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Λέει συγκεκριµένα ότι δεν επιτρέπεται η χρήση ολικά αφυδα-
τωµένου γάλακτος ή παραγώγων του, δηλαδή σκόνης γάλακτος
µε εξαίρεση την περίπτωση 5, όπου γίνεται αναφορά σ’ αυτούς
τους τεχνικούς λόγους. 

Πείτε µας, λοιπόν, ποιοι είναι αυτοί οι τεχνικοί λόγοι. Τι εννο-
είτε µε τον όρο «εποχικότητα»; Παρεµπιπτόντως πουθενά στο
σχέδιο απόφασης –τρεις!- δεν αναφέρεται. 

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, στην προσπάθειά σας να χρυσώσετε
το χάπι, µιλάτε για τη διασφάλιση της αγοράς και του κατανα-
λωτή, µε την επισήµανση του είδους του γάλακτος και ότι ο κα-
ταναλωτής θα µπορεί να ξέρει ποιο γιαούρτι έχει νωπό γάλα και
όλα τα σχετικά. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν ξεχνάτε ότι ο κανονισµός 1169/
2011, δεν προβλέπει υποχρεωτική σήµανση των γαλακτοκοµικών
προϊόντων και του γάλακτος και προφανώς ξεχνάτε και τη
σκληρή πραγµατικότητα, που αφορά στο ότι στα αφύλακτα σύ-
νορά µας –και προέρχοµαι από έναν νοµό παραµεθόριο- λόγω
των ελλιπέστατων ελέγχων, γίνεται ένα όργιο λαθρεµπορίου και
παρεµπορίου και φυσικά ελληνοποιήσεων ξένου γάλακτος. 

Πείτε µας, λοιπόν, τι είναι αυτοί οι τεχνικοί λόγοι, πότε θα χρη-
σιµοποιηθούν οι πρωτεΐνες της σκόνης γάλακτος, ποια είναι η
εποχικότητα και, επίσης, πώς θα διασφαλίσετε την υποχρεωτική
σήµανση της χώρας καταγωγής. 

Γνωρίζουµε ότι η Ιταλία έχει καταθέσει σχέδιο απόφασης υπο-
χρεωτικής σήµανσης της χώρας καταγωγής. Εσείς ως Κυβέρ-
νηση, έχετε κάνει ανάλογες ενέργειες και σε ποιο στάδιο
βρίσκονται αυτές; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, θα έλεγα να απαντήσουµε
στην ουσία των ερωτηµάτων σας, γιατί για τα υπόλοιπα έχουµε
καιρό να πούµε πολλά. 

Πρόκειται για ένα σχέδιο κοινής υπουργικής απόφασης, του
οποίου βεβαίως η διαβούλευση δεν έχει ολοκληρωθεί, και αφορά
υποχρεώσεις- τροποποιήσεις του Κώδικα Τροφίµων και Ποτών
µε βάση την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ. Θα πω στη δευτερολογία
µου πώς ήρθε και τι επιπτώσεις έχει. 

Θέλω, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω ότι όσον αφορά το πρώτο ερώ-
τηµά σας για το τι εννοούµε µε την προσθήκη πρωτεΐνης, η απάν-
τηση είναι ότι το είδος του γάλακτος αναφέρεται στη ζωική του
προέλευση, παραδείγµατος χάριν, αγελαδινό είναι, πρόβειο είναι
ή κατσικίσιο;

Για την εποχικότητα στη γαλακτοπαραγωγή, αυτή σχετίζεται
µε την µεταβλητότητα της σύστασης του γάλακτος, στην οποία
εκτός από περιβαλλοντικούς παράγοντες, παραδείγµατος χάριν,
κλίµα, διατροφή, µέθοδος αρµέγµατος, µεταχείριση των ζώων
επιδρούν και παράγοντες φυσιολογικοί, παραδείγµατος χάριν
στάδιο γαλακτικής περιόδου, ηλικία ζώου, κατάσταση υγείας του
µαστού, ή γενετικοί παράγοντες όπως είναι η φυλή, η ατοµικό-
τητα του ζώου. Αυτά, όσον αφορά, το πρώτο ερώτηµά σας για
να τα ακούσουν και όσοι ιδιαίτερα ασχολούνται µε το γιαούρτι. 

Στο δεύτερο ερώτηµά σας, σας απαντώ ότι θα προβλέπεται
πλέον ότι στο ίδιο ακριβώς οπτικό πεδίο, που θα υπάρχει η ονο-
µασία της πώλησης, θα παρατίθεται η περιγραφή της φυσικής
επεξεργασίας της βασικής γαλακτικής πρώτης ύλης. Ωστόσο,
βεβαίως, αυτή την πληροφορία έχουν εναλλακτικά τη δυνατό-
τητα να τη συµπεριλάβουν και στον κατάλογο των συστατικών
που αναφέρονται ότι υπάρχουν στο γιαούρτι. 

Στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αυτό που δεν επιτρέ-
πεται είναι η απαίτηση για υποχρεωτική αναγραφή της προέλευ-
σης γάλακτος, όχι του είδους του γάλακτος αλλά της υποχρεω-
τικής αναγραφής της προέλευσης. 

Η χώρα µας, εµείς -το ξέρετε σας το έχω πει πάρα πολλές
φορές- επιµένουµε εδώ και χρόνια, ζητώντας την υποχρεωτική
αναγραφή, πράγµα το οποίο µέχρι σήµερα δεν έχει γίνει αποδε-
κτό, παρά την παράκλησή µας, ιδιαίτερα στους βιοµηχάνους –
εφόσον επιτρέπεται η προαιρετική αναγραφή- κάτι που έπρεπε
να το κάνουν, αλλά δεν το έχουν κάνει µέχρι σήµερα. 

Όµως, τα πράγµατα διορθώνονται διότι ήδη η απαίτηση Γαλ-
λίας, Ιταλίας, παρόµοια µε τη δική µας, φαίνεται ότι ανοίγει τον
δρόµο και η Ευρωπαϊκή Ένωση θα υιοθετήσει την υποχρεωτική
αναγραφή προέλευσης της πρώτης ύλης. 

Εµείς, είµαστε ήδη έτοιµοι, έχουµε επεξεργαστεί τη σχετική
νοµοθετική παρέµβαση. Βεβαίως, δεν µπορούσαµε να το κά-
νουµε, διότι ο σχετικός κανονισµός µέχρι χθες δεν µας το επέ-
τρεπε. Άρα, οφείλω να σας πω ότι θα προχωρήσουµε και προς
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αυτήν την κατεύθυνση.
Τώρα, όσον αφορά το εάν επιτρέπεται και τι δεν επιτρέπεται

σχετικά µε τη σκόνη, µε το συµπυκνωµένο γάλα, να ξέρετε ότι
ουσιαστικά αυτά που πάει να ρυθµίσει -και πάλι επαναλαµβάνω
είναι υπό διαβούλευση- είναι αυτά που ήδη ήταν κανόνας εδώ
και χρόνια στη χώρα µας απλώς κρυβόντουσαν πίσω από τη
φράση «επιδόρπιο γιαούρτης». Εδώ και είκοσι πέντε χρόνια οι
Έλληνες καταναλωτές ακριβώς αυτό που έρχεται το παίρνουν
βεβαίως πίσω από τη φράση «επιδόρπιο γιαούρτης».

Για τα υπόλοιπα θα σας πω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Ορίστε κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Κύριε Υπουργέ, επειδή ο κόσµος

που µας ακούει θέλει να τα καταλάβει απλά και πρακτικά και το
τι θα σηµαίνει αυτό στην καθηµερινότητα του Έλληνα γαλακτο-
παραγωγού κτηνοτρόφου, αυτό που µας ενδιαφέρει, κύριε Υ-
πουργέ, είναι να κατοχυρώσουµε ότι ελληνικό είναι το γιαούρτι
που έχει πρώτη ύλη το ελληνικό γάλα. Και αυτό ήταν το διαφο-
ρετικό µας και το αδιαπραγµάτευτο πλεονέκτηµά µας, σύµφωνα
µε τον παλαιό Κώδικα Τροφίµων και Ποτών, κύριε Υπουργέ, που
έλεγε ότι γιαούρτι χαρακτηρίζεται το προϊόν, το οποίο προκύπτει
µετά από πήξη αποκλειστικά και µόνο νωπού γάλακτος, δηλαδή
λέγοντας «νωπού γάλακτος» είναι φανερό ότι θα είναι ελληνικό,
γιατί αντιλαµβάνεστε ότι µέχρι να έρθει από το εξωτερικό απο-
κλείεται ως νωπό το ξένο γάλα. 

Εποµένως εκεί, κύριε Υπουργέ, είναι το θέµα. Γιατί όταν το ελ-
ληνικό γιαούρτι θα παρασκευάζεται πλέον αθρόα και µε τη βούλα
του νόµου από ξένο, φθηνότερο γάλα, αντιλαµβάνεστε αυτό τι
θα σηµάνει για την ελληνική γαλακτοπαραγωγό κτηνοτροφία, η
οποία πολύ καλά γνωρίζετε όχι απλά χειµάζεται αλλά καταδιώ-
κεται, εξ ου και τα νούµερα τα οποία φθίνουν των Ελλήνων κτη-
νοτρόφων διαχρονικά.

Εκεί είναι, κύριε Υπουργέ, το θέµα και νοµίζω ότι δεν λαµβά-
νουµε σαφή απάντηση. 

Λέτε, επίσης, για µία διαβούλευση, η οποία συνεχίζεται. Να
µου επιτρέψετε να πω -και αν έχω λάθος, διορθώστε µε- ότι η
διαβούλευση έχει λήξει από τις 19 Μαΐου. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ –και τα αφήσατε για τη δευτερολογία
σας, όπου εγώ δεν θα έχω τη δυνατότητα να απαντήσω- ότι είναι
ενσωµάτωση της εργαλειοθήκης του ΟΟΣΑ 1. Το είχατε πει και
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου στο νοµοσχέδιο για
τους συνεταιρισµούς, όταν σας είχα ρωτήσει για το συγκεκρι-
µένο θέµα, ότι «µας πονά, αλλά είµαστε υποχρεωµένοι να την
εφαρµόσουµε».

Προφανώς ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ, -και µπορώ να σας το δια-
βάσω- ότι η συνοπτική αιτιολόγηση του σχεδίου, που εσείς απο-
στείλατε αµέσως µετά το Βατερλό του Αυγούστου και το «ΟΧΙ»
που έγινε «ΝΑΙ» και όλα τα άλλα, όσα µας κατατρύχουν µέχρι σή-
µερα, είναι σαφής. Λέτε ότι η έκδοση -δικές σας αποφάσεις είναι-
της παρούσας ΚΥΑ αφορά σε υλοποίηση εκκρεµούς σύστασης
της πρώτης εργαλειοθήκης ανταγωνισµού του ΟΟΣΑ, η οποία
έχει ενσωµατωθεί ήδη στο ν.4336/2015, µνηµόνιο Τσίπρα-Καµ-
µένου.

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, θέλετε να ξεχνάτε ότι η Νέα Δη-
µοκρατία, παρ’ ότι ήταν στην πρώτη εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ,
σθεναρά και πεισµατικά απέρριψε και την επιµήκυνση της διάρ-
κειας ζωής του γάλακτος από τις πέντε στις έντεκα ηµέρες και
τη χρήση σκόνης γάλακτος στο γιαούρτι, ενώ εσείς αθρόα, βε-
βαίως, και την επιµήκυνση των ηµερών γάλακτος και τη χρήση
της σκόνης επιτρέψατε, όταν έφερε ο κ. Τσίπρας τον κ. Γκουρία
στην Ελλάδα. 

Το ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι όλα αυτά συµβαίνουν,
πότε; Ότι, δηλαδή, εµείς απεµπολούµε το brand name ενός ισχυ-
ρού εξαγωγικού µας προϊόντος που έχει 6 δισεκατοµµύρια
αγορά, από την οποία δυστυχώς εµείς δεν έχουµε καµµία ευ-
θύνη, του λεγόµενου greek yogurt, όταν η Τσεχία -το ξέρετε
καλά, κύριε Υπουργέ-  έχει εγείρει έναν ολόκληρο αγώνα σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης και ζητάει να παράγει ελληνικό γι-
αούρτι µε τσέχικο γάλα. 

Διαβάζουµε στα δηµοσιεύµατα ότι υπάρχει µία σειρά εγγρά-
φων, τα οποία έχετε καταθέσει ως Κυβέρνηση. Εγώ σας τα ζή-
τησα και µε αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Φέρτε µας στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο τι έχετε καταθέσει στον Επίτροπο Υγείας και
στον Επίτροπο Γεωργίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την
προάσπιση της ελληνικότητας του ελληνικού γιαουρτιού, όταν
για πρώτη φορά στην Ευρωπαϊκή Ένωση χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης λέει ανερυθρίαστα ότι «και εµείς θα παράγουµε ελλη-
νικό γιαούρτι». Θυµάστε την έκβαση της υπόθεσης Chobani που
δικαίωσε την ελληνική γαλακτοπαραγωγό κτηνοτροφία, ότι ελ-
ληνικό γιαούρτι είναι αυτό που παράγεται από ελληνικό γάλα. 

Εσείς τι θα κάνετε µε το συγκεκριµένο φλέγον θέµα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, πριν σας πω το τι κάνουµε και
το τι θα κάνουµε, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. 

Η εργαλειοθήκη, στην οποίαν αναφερόµαστε, είναι εργαλει-
οθήκη που έχει σχέση µε το τρίτο µνηµόνιο. Και βεβαίως, η συγ-
κεκριµένη εργαλειοθήκη είχε ως χρόνο υλοποίησής της τον
Οκτώβριο του 2015. Εσείς τον Οκτώβριο του 2015 ήσασταν εκ-
τός διακυβέρνησης της χώρας, που σηµαίνει ότι την υποχρέωση
που αναλάβατε µε το τρίτο µνηµόνιο ήρθαµε εµείς και την κλη-
ρονοµήσαµε µέσα από µία συµφωνία που κάναµε το καλοκαίρι.
Αυτή η συµφωνία που κάναµε το καλοκαίρι, ήρθε εδώ στη Βουλή
και υλοποιήθηκε µε συγκεκριµένο νόµο. Και ο νόµος ο συγκεκρι-
µένος αναφέρει ότι θα υπάρξει συµµόρφωση µε βάση την εργα-
λειοθήκη που έληγε τον Οκτώβριο του 2015, κ.λπ.. Αναφέρει
πολλές λεπτοµέρειες, ιδιαίτερα όσον αφορά τα ποτά και τα τρό-
φιµα.

Άρα, αυτό που εσείς δεν κάνατε σας επέτρεπε ο χρόνος να
µην το κάνετε, όµως ήταν δική σας δέσµευση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Εµείς αντισταθήκαµε, κύριε Υπουρ-
γέ. Δεν το υιοθετήσαµε. Εσείς το υιοθετήσατε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ερχόµαστε εµείς, λοιπόν, µε βάση τη συµφωνία
που µαζί ψηφίσαµε –και εσείς και εµείς- και για να είµαστε έντιµοι
απέναντι στον ελληνικό λαό όταν ψηφίσαµε τη συµφωνία πήγαµε
στον ελληνικό λαό και ζητήσαµε όχι απλώς την έγκρισή του να
εφαρµόσουµε τη συµφωνία, αλλά να µας δώσει ο ίδιος ο λαός
τη δυνατότητα να υλοποιήσουµε µία συµφωνία µε όσο γίνεται λι-
γότερες επώδυνες επιπτώσεις. 

Αυτό, λοιπόν, κάναµε κι αυτό είναι αυτό που τώρα συζητάµε.
Αφορά στη διαβούλευση για τη συγκεκριµένη υπουργική από-
φαση αλλά και για το τι κάνουµε για το γιαούρτι. Εµείς δίνουµε
µάχες. Δίνουµε µάχες διότι η φήµη των ελληνικών προϊόντων, ιδι-
αίτερα των γαλακτοκοµικών, έχει δηµιουργήσει µια εικόνα διε-
θνή. Όλοι διεκδικούν να χρησιµοποιούν το ελληνικό όνοµα παρα-
πλανώντας τους καταναλωτές. 

Κάτι ανάλογο έχει επιχειρήσει πρόσφατα η Τσεχία. Ζήτησε
από τον Επίτροπο Υγείας να υιοθετήσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
την πρόθεσή της να βγάλει γιαούρτι ελληνικό ή τύπου ελληνικού.
Η αντίδρασή µας ήταν άµεση. Όχι µόνο συναντηθήκαµε µε αντι-
προσωπείες τους, όχι µόνο στείλαµε επιστολές και στον Επί-
τροπο Υγείας και βεβαίως στον Επίτροπο Γεωργίας, αλλά ήδη
βρισκόµαστε σε συνεννόηση και µε άλλες χώρες για τον απλού-
στατο λόγο ότι αυτό που επιχειρεί να κάνει η Τσεχία είναι να πα-
ραπλανήσει τους καταναλωτές της. Δεν µιλάµε για τρόπο παρα-
σκευής. Μιλάµε για ένα ελληνικό προϊόν, µε ελληνική πρώτη ύλη
και ελληνική τεχνική µε την οποία κατασκευάζεται. Αυτό, λοιπόν,
επιχειρούµε και θέλουµε να το προστατεύσουµε. Επιχειρούν οι
ίδιοι τη φήµη που έχει το ελληνικό γιαούρτι να την χρησιµοποι-
ήσουν στην εµπορική τους πρακτική, κάτι το οποίο παραβιάζει
κανονισµούς. Επιχειρούν ιδιαίτερα οι ίδιοι να σφετεριστούν ένα
καθαρά ελληνικό προϊόν. 

Δεν θα µείνουµε εκεί. Έχουµε προειδοποιήσει. Θα καταφύ-
γουµε και στα δικαστήρια. Βρισκόµαστε σε συνεννόηση µε τον
Σύνδεσµο των Βιοµηχανιών Γάλακτος. Άρα, δηλαδή αντιλαµβά-
νεστε ότι κάνουµε µια πάρα πολύ µεγάλη προσπάθεια όπως και
βεβαίως κάνουµε µια προσπάθεια να προστατεύσουµε τα ΠΟΠ
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προϊόντα µας, ιδιαίτερα τη φέτα, µέσα από τις συµφωνίες που
έχετε µονογράψει, οι οποίες µας έχουν βάλει το µαχαίρι στον
λαιµό. Όµως εµείς αντιστεκόµαστε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τα έγγραφα να µας καταθέσετε,
κύριε Υπουργέ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ζητήστε έγγραφα και θα σας τα καταθέσουµε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τα έχω ζητήσει µε αίτηση κατάθεσης
εγγράφων και δεν µου τα έχετε δώσει. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όταν τα ζητήσατε δεν υπήρχαν. Οι επιστολές
έχουν σταλεί µετά από τη σχετική συζήτηση µε την Τσεχία. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Από την 1η Ιουνίου σάς τα έχω ζητή-
σει.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν έχουν απαντηθεί; Θα σας τα στείλουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, όλο
το υπόλοιπο µπορεί να γίνει στο γραφείο του Υπουργού, να συ-
νεννοηθείτε. Η διαδικασία εδώ έχει περίπου ολοκληρωθεί. 

Ευχαριστώ πολύ.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 1127/12-7-2016 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Χανίων του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας (Βάλιας) Βαγιωνάκη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τις καταστροφές στην ελαιοκαλλιέργεια της Κρήτης τη φετινή
άνοιξη.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Σήµερα βέβαια, είναι µια

δύσκολη µέρα, µε την έννοια αυτών των γεγονότων που έχουν
γίνει στη Γαλλία. Το µυαλό µας είναι εκεί. Όµως, όπως είπε και ο
συνάδελφος προηγουµένως, είναι και η επέτειος δυο θλιβερών
γεγονότων: Της εισβολής της Κύπρου και των Ιουλιανών. Το
µυαλό µας αυτές τις στιγµές είναι σ’ αυτές τις επετείους και θέ-
λουµε να βγάλουµε τα συµπεράσµατα και τα διδάγµατα για το
σήµερα.

Έρχοµαι στην ερώτηση. Κατά τη διάρκεια της φετινής άνοιξης
οι ελαιώνες της Κρήτης υπέστησαν σοβαρές ζηµιές, λόγω των
ακραίων καιρικών φαινοµένων, που είχαν παρατεταµένη διάρκεια
και συχνότητα, ιδιαίτερα µε υψηλές θερµοκρασίες και νοτιάδες.
Είχαµε δηλαδή καύσωνες. Οι καύσωνες, ανάλογα µε το στάδιο
εξέλιξης της ανθοφορίας ή της καρποφορίας της ελιάς προκά-
λεσαν είτε ανθόπτωση είτε καρπόπτωση ή σχινοκαρπία.

Οι ζηµιές είναι εκτεταµένες, της τάξης του 30%-70%, όπως
εκτιµά ο ΣΕΔΗΚ, ο Σύνδεσµος Ελαιοκοµικών Δήµων Κρήτης, και
µπορεί να επιφέρει µείωση στην επόµενη ελαιοπαραγωγή της
τάξης του 30%-40%. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό είναι πολύ σο-
βαρό πλήγµα για το αγροτικό εισόδηµα, ειδικά για τις περιοχές
όπου η ελιά είναι µονοκαλλιέργεια.

Για τον λόγο αυτό απαιτείται ο ΕΛΓΑ να ξεκινήσει άµεσα την
εκτίµηση των ζηµιών, όπως προβλέπεται από την απόφαση
157502/2011 στο άρθρο 3 παράγραφος 8. Επιµένουµε στην
ανάγκη κάλυψης των ζηµιών από την πλευρά του ΕΛΓΑ και όχι
από τα ΠΣΕΑ, όπως έγινε το 2013, διότι  το αποτέλεσµα τότε
ήταν ότι καταλογίστηκαν αποζηµιώσεις της τάξης των 65 εκα-
τοµµυρίων, πήγαν στα 20 εκατοµµύρια, κατέβηκαν στα 6 εκατοµ-
µύρια κι αυτή τη στιγµή, τρία χρόνια µετά, οι αγρότες δεν έχουν
πάρει ούτε ένα ευρώ.

Επίσης, ας σηµειωθεί ότι ο ΕΛΓΑ δεν αποζηµιώνει ζηµιές που
προκαλούνται στην άνθιση, άρθρο 6 παράγραφος 4, αντίθετα µε
τις ζηµιές που προκαλούνται στην καρποφορία. 

Νοµίζω, λοιπόν, δεδοµένης της κλιµατικής αλλαγής, ότι είναι
εύλογο το αίτηµα αλλαγής του Κανονισµού του ΕΛΓΑ για τις απο-
ζηµιώσεις και στην άνθιση λόγω καύσωνα κι όχι µόνο λόγω πα-
γετού. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, σας ρωτάµε: Τι προτίθεστε να κάνετε,
προκειµένου να αρχίσει άµεσα η διενέργεια ελέγχων και εκτιµή-
σεων από την µεριά του ΕΛΓΑ, όσον αφορά την καρπόδεση και
τι θα γίνει µε την καταβολή των αποζηµιώσεων από τα ΠΣΕΑ, που
αφορούν το έτος 2013; 

Επίσης, τι προτίθεστε να κάνετε για τη διόρθωση του Κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ στο άρθρο 6, ώστε να καλύπτονται και ζηµιές

που προκαλούνται από καύσωνες κατά την άνθιση, όπως ισχύει
και για τον παγετό; 

Ευχαριστώ.   
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω µια µικρή αναφορά για
τα γεγονότα. Πέραν της συµπαράστασης στον γαλλικό λαό, εύ-
χοµαι αυτά τα αλλεπάλληλα γεγονότα να µη γίνουν αφορµή να
αλλάξει ο τρόπος ζωής των Ευρωπαίων πολιτών. Αυτός είναι ο
µεγαλύτερος κίνδυνος. 

Αγαπητή συνάδελφε, όντως οι ζηµιές από ακαρπία, κάτι που
το ξέρετε και το ξέρουµε όλοι, δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ.
Αυτό αναφέρει ρητά ο Κανονισµός. Ωστόσο, οι ζηµιές οι οποίες
προέρχονται από ακαρπία, από κακή καρπόδεση, µπορούν να εν-
ταχθούν στο πρόγραµµα κρατικών ενισχύσεων, γνωστό ως
ΠΣΕΑ.

Όµως, προκειµένου να ενταχθούν εκεί οι παραγωγοί, όπου ου-
σιαστικά θα υπάρξει κάλυψη απώλειας του εισοδήµατος, µια αν-
τιστάθµιση, θέλει οπωσδήποτε ορισµένες προϋποθέσεις. Η
πρώτη προϋπόθεση είναι να υπάρχει µια ζηµιά, η οποία να ξε-
περνάει το 30% του µέσου όρου του επιπέδου της περιφερει-
ακής ενότητας. Εννοείται ότι αυτό θα υπολογιστεί µε βάση τον
µέσο όρο της απόδοσης των τριών προηγούµενων χρόνων. 

Μια δεύτερη προϋπόθεση είναι να τεκµηριώνεται επιστηµονικά
από επιτροπή ότι προήλθε η συγκεκριµένη ακαρπία ως αποτέλε-
σµα µιας δυσµενούς καιρικής συνθήκης, την οποία πρέπει να βε-
βαιώνουν και τα επίσηµα µετεωρολογικά στοιχεία της περιοχής.

Πάνω απ’ όλα, θα πρέπει να εγκριθεί η σχετική δαπάνη και από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, όπου θα υποβληθεί, αλλά κυρίως να
υπάρχει και η δηµοσιονοµική δυνατότητα από πλευράς του κρά-
τους να καταβληθούν τα συγκεκριµένα χρήµατα. 

Οι υπηρεσίες του ΕΛΓΑ Ηρακλείου, που έχουν την εποπτεία
της εξέλιξης της ελαιοκαλλιέργειας στην Κρήτη, παρακολουθούν
και θα παρακολουθήσουν µέχρι την συγκοµιδή την περιοχή, για
να δούµε τι επιπτώσεις είχε στο εισόδηµα η ακαρπία. 

Όντως, ο καύσωνας που αναφέρετε και η ηλιακή ακτινοβολία
είναι ενταγµένα στον ασφαλιστικό κίνδυνο του ΕΛΓΑ και βεβαίως,
ζηµιές από αυτές τις αιτίες όντως θα αποζηµιωθούν. Ήδη οι εκτι-
µητές, µετά τη γνωστή αποχή που υπήρχε -λύθηκαν τα προβλή-
µατα- άρχισαν να επισκέπτονται τις περιοχές. Θα ολοκληρωθεί
η κοινοποίηση των πορισµάτων από τις συγκεκριµένες εκτιµήσεις
και βεβαίως, εφόσον ολοκληρωθεί η διαδικασία, θα υπάρξουν οι
αντίστοιχες πληρωµές. 

Για τα ζητήµατα που έχουν σχέση µε την ακαρπία και κυρίως
τις δυνατότητες που µας δίνονται µέσω µιας ολόκληρης συζήτη-
σης που γίνεται αυτή την ώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σχετικά
µε τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής στην ακαρπία, θα τα
πούµε στη δευτερολογία.    

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δευτερολογία τριών λε-
πτών. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Εγώ ήθελα να επισηµάνω
το γεγονός ότι εδώ δεν µιλάµε για ακαρπία. Συζητάµε για καρ-
πόπτωση και για σχινοκαρπία, που σηµαίνει µετά το δέσιµο του
καρπού.  

Ο Κανονισµός του ΕΛΓΑ, τουλάχιστον όπως τον διάβασα εγώ,
νοµίζω ότι καλύπτει αυτές τις περιπτώσεις, γιατί στο άρθρο 6,
όσον αφορά τους περιορισµούς που βάζει στην παράγραφο 4
και 5 λέει «οι ζηµιές που προξενούνται από τα καλυπτόµενα
ασφαλιστικά ζηµιογόνα αίτια, εκτός του παγετού, στα καρπο-
φόρα δένδρα, πριν από το δέσιµο των καρπών» και µετά λέει «ζη-
µιές, επίσης, αποκλείονται, που προξενούνται από παγετό στα
καρποφόρα δένδρα, πριν από το στάδιο της έναρξης της άνθι-
σης», δηλαδή κατά το άνοιγµα των πετάλων, την ανθοφορία. 

Αυτό, δηλαδή, που δεν καλύπτει ο ΕΛΓΑ είναι τις ζηµιές λόγω
ανθοφορίας και γι’ αυτόν τον λόγο ακριβώς βάζω το αίτηµα της
αλλαγής του, λόγω καιρικών συνθηκών να καλύπτει και την πε-
ρίοδο της καρποφορίας. Εποµένως, το αίτηµα το οποίο βάζουµε
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εδώ, κύριε Υπουργέ, είναι να καλυφθούν οι ζηµιές από τον ΕΛΓΑ
και όχι από τα ΠΣΕΑ, διότι σας είπα τι έγινε το 2013 για τα θέµατα
της σχινοκαρπίας και της καρπόπτωσης.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω το γεγονός –δεν είµαι ειδική- ότι
µε τα δεδοµένα του ΣΕΔΗΚ οι ζηµιές είναι πάνω από το 30% για
το οποίο συζητάτε, κύριε Υπουργέ, και εποµένως νοµίζω ότι του-
λάχιστον πρέπει να κάνετε έναν έλεγχο γι’ αυτήν την κατάσταση.
Ξέρω πολύ καλά ότι σε κάποιες περιπτώσεις η ζηµιά έχει φθάσει
και στο 100% και µπορώ να σας πω ότι έχω και ίδια άποψη για
το θέµα αυτό. 

Τέλος, ήθελα να σας πω να δείτε µε ιδιαίτερο ζήλο το συγκε-
κριµένο γεγονός, διότι η φετινή χρονιά σαν απόδοση είναι πιο
κάτω από τον µέσο όρο. Εποµένως, οι επιπτώσεις στο εισόδηµα
των ελαιοπαραγωγών θα είναι πάρα πολύ σηµαντικές.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στα δύο ζητήµατα, δηλαδή πρώτον, στο
θέµα της επιµονής µας, οι αποζηµιώσεις να γίνουν από τον ΕΛΓΑ,
για τους λόγους για τους οποίους σας είπα και στο σηµείο στο
οποίο καλύπτει ο ΕΛΓΑ τα θέµατα αυτά.

Δεύτερον, να µελετήσετε µε βάση τα γεγονότα –εννοώ τις και-
ρικές αλλαγές- την αλλαγή του Κανονισµού του ΕΛΓΑ, διότι ίσως
φανεί ότι υπάρχει µία διακριτική ευχέρεια σε βάρος της νότιας
Ελλάδας από το γεγονός ότι η ανθόπτωση καλύπτεται στην πε-
ρίπτωση των παγετών, ενώ δεν καλύπτεται στην περίπτωση των
καυσώνων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, ζηµιές από καρπόπτωση είναι
ζηµιές οι οποίες καλύπτονται είτε οφείλονται σε καύσωνες είτε
οφείλονται σε παγετούς. Αυτές καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ µέσα
από συγκεκριµένες διαδικασίες.

Οι ζηµιές από ακαρπία, που οφείλεται σε κακή καρπόδεση,
είναι ζηµιές οι οποίες αποδεικνύονται ουσιαστικά όταν έρχεται η
ώρα της συγκοµιδής και εµφανίζεται η απώλεια εισοδήµατος. Σε
αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, έχουµε τα ΠΣΕΑ, όπου χρειάζον-
ται αυτές τις προϋποθέσεις που προανέφερα. Και όντως, το 2013
παρ’ότι προϋπολογίστηκε µία δαπάνη ύψους 65 εκατοµµυρίων
και συντάχθηκε ο σχετικός φάκελος, τελικά επειδή τα 65 εκατοµ-
µύρια ήταν για λιγότερο από το 30%, όπως σας είπα, της περιο-
χής, δεν έγινε δεκτό αυτό και δεν πέρασε. 

Επίσης, αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι για το 2014-2016
έχουµε υπολογίσει το ποσό των 16 εκατοµµυρίων ευρώ για τέ-
τοιες περιπτώσεις. Όµως, πρέπει να τις στοιχειοθετήσουµε.

Από εκεί και πέρα, ερχόµαστε στο άλλο κοµµάτι, το µεγάλο
κοµµάτι που αφορά την ακαρπία, όπου αυτή η διαδικασία των
κρατικών ενισχύσεων µάς δηµιουργεί ένα πρόβληµα, λόγω δη-
µοσιονοµικών επιπτώσεων και ταυτόχρονα έχει αρχίσει µία συ-
ζήτηση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή όπου ουσιαστικά φαίνεται να
δηµιουργείται η εικόνα να µεταφερθούµε από ενισχύσεις της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σε ενισχύσεις κρατικές. Είναι ένα ζήτηµα
πάρα πολύ δύσκολο.

Εµείς επιµένουµε και έχουµε συστήσει επιτροπή, µάλιστα µε
πανεπιστηµιακούς -η ακαρπία πλέον είναι ένα φαινόµενο που
εξαπλώνεται σε όλη την Ελλάδα- για να δούµε πώς θα στοιχει-
οθετήσουµε αυτό που ως συζήτηση γίνεται αυτή την ώρα, ότι η
κλιµατική αλλαγή επιφέρει ζηµιές στην αγροτική παραγωγή, ζη-
µιές που κυρίως αφορούν δενδρώδεις καλλιέργειες. Δεν είναι
µόνο οι ελιές. Υπάρχουν και σε άλλες περιοχές προβλήµατα.
Όµως, αυτό δεν έχει ολοκληρωθεί ως διαδικασία. Αν γίνει αποδε-
κτό, τότε ανοίγει το κοµµάτι των έκτακτων ενισχύσεων στον χώρο
γενικότερα,  πράγµα το οποίο θα επιδιώξουµε µε κάθε τρόπο.

Παρ’ όλα αυτά, εµείς και στο ζήτηµα αυτό θα ετοιµάσουµε
τους σχετικούς φακέλους και θα τεκµηριώσουµε και τη δυνατό-
τητα κρατικών ενισχύσεων, εφόσον ξεπερνάει τις προϋποθέσεις
του 30%. Είµαστε ήδη σε µια διαδικασία τέτοια, ιδιαίτερα για µια
περιοχή όπως η Κρήτη, η οποία είναι γνωστό ότι έχει πρόβληµα
µε το θέµα της ακαρπίας των ελιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακολουθεί η τελευταία προς συ-

ζήτηση επίκαιρη ερώτηση. Είναι η τέταρτη µε αριθµό 1119/11-7-
2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αττικής
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Παρα-
σκευής Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τις
περικοπές και τις καθυστερήσεις στην απονοµή συντάξεων.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-

πτύξετε την πρωτολογία σας.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου και εµένα µε τη σειρά µου να εκφράσω τον αποτρο-
πιασµό και την οργή, αλλά και τη θλίψη όλων µας για το τροµο-
κρατικό χτύπηµα στη Νίκαια της Γαλλίας. Οι αξίες της αδελφο-
σύνης, της ισότητας, της ελευθερίας είναι αξίες πάνω στις
οποίες οικοδοµήθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση. Είναι αξίες οι οποίες
πλήττονται και πλήττονται βάναυσα. Νοµίζω ότι πρέπει να µας
βρει όλους ενωµένους αυτό το νέο χτύπηµα. 

Όµως, στις αξίες της Ευρώπης είναι και το κοινωνικό µοντέλο,
που επίσης έχει πληγεί, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, τα τε-
λευταία πέντε χρόνια από την κρίση χρεών των κρατών και από
τις πολιτικές λιτότητας. Αυτό είναι µια αλήθεια.

Όµως, πάµε να δούµε συγκεκριµένα τι συµβαίνει σήµερα,
γιατί, όπως είναι γνωστό κύριε Υπουργέ, ο νόµος τον οποίο φέ-
ρατε και ψηφίσατε στο ελληνικό Κοινοβούλιο είχε πολλά σκληρά
µέτρα, τα οποία εξελίσσονται, όπως περνάει ο καιρός, για κατη-
γορίες συνταξιούχων -ήδη συνταξιούχων- όπως η κατάργηση του
ΕΚΑΣ, αλλά και η περικοπή των επικουρικών συντάξεων, δηλαδή
συνολικά των συντάξιµων αποδοχών. 

Όµως, οι νέοι συνταξιούχοι, οι άνθρωποι οι οποίοι έχουν βγει
στη σύνταξη πρόσφατα ή βγαίνουν τώρα, έρχονται αντιµέτωποι
µε µια δύσκολη πραγµατικότητα. Αυτό σηµαίνει: Μεγάλη καθυ-
στέρηση στην απονοµή συντάξεων, πολύ πιο µεγάλες περικοπές
µε βάση τον νόµο που ψηφίσατε, σε σχέση µε τις περικοπές που
είχαν στην προσωρινή σύνταξη, και βεβαίως, µια ασάφεια για το
τι µέλλει γενέσθαι και για το πότε θα πάρουν τη σύνταξή τους.
Δεν έχουν έναν σαφή ορίζοντα µπροστά τους.

Εξηγούµαι, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας για µισό λεπτό.
Έχουµε αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, γύρω στις τριακόσιες
εβδοµήντα χιλιάδες συνταξιούχους, που περιµένουν να πάρουν
τις συντάξεις τους. Αυτό, λοιπόν, που είναι ένα πρόβληµα δια-
χρονικό -και το λέω πριν το πείτε εσείς και γι’ αυτόν τον λόγο το
2011 η Βουλή ψήφισε τότε έναν νόµο για την προσωρινή σύν-
ταξη- πρέπει να σας πω ότι έχει ενταθεί τον τελευταίο καιρό, γιατί
από τις τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες, που περιµένουν να πά-
ρουν τη σύνταξή τους, έχουµε εκατόν είκοσι χιλιάδες που προ-
στέθηκαν τα δυο τελευταία χρόνια. Άρα, έχουµε µια ένταση του
φαινοµένου. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, όπως σας είπα, µε βάση τον νόµο που ψηφίσατε, η
προσωρινή σύνταξη, η οποία θεσµοθετήθηκε το 2011, δεν είναι
πια το 80% της σύνταξης που θα ελάµβαναν µε βάση τις εισφο-
ρές και τις αποδοχές τους, αλλά είναι ακόµη και 30% µειωµένη
σε σχέση µε τον υπολογισµό που φέρνετε εσείς µε το οικείο
άρθρο του νόµου του 2016 που ψηφίσατε. 

Τρίτον, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή που µιλάµε –και το ξέ-
ρετε- υπάρχει µόλις το 25% των αιτήσεων για προσωρινή σύν-
ταξη -γιατί όταν κάνεις την αίτηση απονοµής προφανώς θες και
την προσωρινή σύνταξη- τουλάχιστον τα δικά µου δεδοµένα
αυτό δείχνουν, ό,τι στοιχεία µπόρεσα να µαζέψω. Όµως θέλω να
µου απαντήσετε ευθαρσώς πώς είναι η κατάσταση µε βάση τα
δικά σας επίσηµα στοιχεία, του Υπουργείου, ποιος είναι ο σχε-
διασµός σας, έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί το φαινόµενο και αν
τα ισοδύναµα, τα οποία έταξε και ο κ. Κατρούγκαλος και ο κ. Τσί-
πρας, τα περίφηµα ισοδύναµα, συµπεριλαµβάνουν και την απώ-
λεια των προσωρινών συντάξεων και µε ποιον τρόπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Πράγµατι, όποιος εκφράζεται στο δηµόσιο Βήµα δεν µπορεί
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να µην διατυπώσει τη θλίψη του για τα γεγονότα, αλλά και την
ανησυχία που προκαλεί η κατάσταση στη Γαλλία, που χθες, µετά
τις συγκινητικές εκδηλώσεις σε όλες τις χώρες για την επέτειο
της Γαλλικής Επανάστασης, συνέβη αυτό το γεγονός, το οποίο
πρέπει να µας ανησυχεί για την προοπτική που πρέπει να δώ-
σουµε σε όλες τις χώρες. Πρέπει να τα βλέπουµε αυτά και στην
Ευρώπη φυσικά. 

Σχετικά µε το ερώτηµά σας, κυρία Χριστοφιλοπούλου, είπατε
ήδη ότι οι τριακόσιες εβδοµήντα χιλιάδες περίπου, περιµένουν.
Άρα είναι µια αναµονή µακρόχρονη από παλιά. Δεν θα συµφω-
νήσω µαζί σας µε την στατιστική που κάνατε, ότι υπάρχει 30%
µείωση των προσωρινών συντάξεων. Δεν προκύπτει αυτό από τα
στοιχεία και ευλόγως ρωτάτε ποια είναι τα στοιχεία που διαθέτει
το ΙΚΑ, το Υπουργείο. 

Να σας πω ότι µε βάση τη Διεύθυνση των Αναλογιστικών Με-
λετών και Στατιστικής και σύµφωνα µε τον ν.3996/2011, οι προ-
σωρινές συντάξεις που είναι µικρότερες του ποσού των 384
ευρώ ανέρχονταν περίπου στο 7,2%. Πρόκειται για χίλιες τετρα-
κόσιες είκοσι οκτώ περίπου συντάξεις. Μιλάω για µέσα στον
Ιούλη του 2016. Από 384 µέχρι 768 ευρώ είναι το 83,6%. Συνε-
πώς, πάνω από 90% ανέρχεται το ποσοστό των προσωρινών συν-
τάξεων που πλησιάζει το ποσό των 768 ευρώ, το οποίο είναι και
το όριο που θέτει ο δικός µας ο νόµος. Εποµένως, δεν πρόκειται
για κάποια σηµαντική διαφορά, καθώς πάνω από 800 ευρώ προ-
σωρινές συντάξεις δίνονταν στο 9,2% των ανθρώπων. 

Πρέπει, όµως, να επισηµάνω το εξής, ότι για να πάρει κάποιος
προσωρινή σύνταξη, περνούσαν µέχρι και έξι µήνες και πάνω
από έξι µήνες. Συνεπώς η σύγκριση µε τους δύο µήνες που λέει
ο δικός µας νόµος, είναι συντριπτική. 

Φυσικά, µένει να αποδειχτεί η διαδικασία µε την εφαρµογή του
λογισµικού συστήµατος που προετοιµάζουµε για να δίνεται γρή-
γορα από εµάς και µέσα στα όρια που θέτει ο νόµος. Διότι τα
όρια αυτά δεν τηρήθηκαν ούτε από τον προηγούµενο νόµο. Ξε-
περνούσε τα περιθώρια αυτά. 

Φυσικά, ο τρόπος υπολογισµού, το 50% του µέσου εισοδήµα-
τος τους τελευταίους δώδεκα µήνες, είναι πάρα πολύ απλός για
να το επιτυγχάνουµε αυτό. Βάλαµε το ποσό των 384 ευρώ ως
ποσό που καταβάλλεται για όποιον έχει τουλάχιστον είκοσι χρό-
νια ασφάλισης στην προσωρινή σύνταξη και, βεβαίως, στο διπλα-
σιασµό του, αν είναι παραπάνω το ποσό που µπορεί να προκύ-
πτει από τον µέσο όρο εισοδήµατος ή του µισθού. 

Αυτό είναι το κριτήριο που είχαµε και είµαι βέβαιος ότι θα πε-
τύχουµε καλύτερες ακόµα χρονικές καταβολές των προσωρινών
συντάξεων και πολύ πιο γρήγορες των οριστικών συντάξεων.
Διότι οι οριστικές συντάξεις, αν δεν υπήρχε διαδοχική ασφάλιση,
έφταναν τα δύο χρόνια και ξεπερνούσαν τα δύο χρόνια. Το λέτε
και εσείς στην ερώτησή σας: «τα δύο έτη». Σας βεβαιώνω ότι ξε-
περνούσαν σε πολλά ταµεία τα δύο έτη και άµα είχαµε διαδοχική,
δεν ήταν λιγότερο από τέσσερα έτη ο χρόνος που έπρεπε κά-
ποιος να περιµένει να πάρει την οριστική σύνταξη.

Συνεπώς πρέπει να το δούµε όλο αυτό στη συνέχεια, όταν το
σύστηµά µας θα εφαρµόζεται στην πληρότητά του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.  
Κύριε Υπουργέ, αν συγκρίνουµε τους νόµους, δεν θα συγκρί-

νουµε την πραγµατικότητα. Γιατί και ο προηγούµενος νόµος
έλεγε εντός σαράντα πέντε ηµερών και ο δικός σας νόµος λέει
εντός δύο µηνών. Ξέρουµε, όµως, πάρα πολύ καλά ότι η πραγ-
µατικότητα είναι διαφορετική και πολύ πιο δύσκολη. 

Εξηγούµαι, όµως: Όντως υπήρχε περίπτωση στο παρελθόν να
καθυστερήσει. Κατά µέσο όρο ήθελες για την απονοµή της σύν-
ταξης οκτώ µε δέκα µήνες. Όµως έχετε δίκιο ότι πολλές φορές
πήγαινε στον χρόνο, στον ενάµιση χρόνο και σε κάποιες ακραίες
περιπτώσεις διαδοχικών ασφαλίσεων, ιδιαίτερα όταν είναι πολ-
λαπλά ταµεία- και το γνωρίζετε- φτάναµε τα δύο χρόνια. Σήµερα
έχουµε ξεπεράσει τα τριάµισι χρόνια. Δηλαδή, δεν βελτιώνεται.
Όχι µόνο έχουµε ξεπεράσει τα τριάµισι χρόνια, αλλά έχουµε συν-

τάξεις του 2011.
Επίσης, θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι -και εδώ πραγµα-

τικά δείτε το και µε τις υπηρεσίες σας- µπορεί αυτό που µου εί-
πατε και τα στατιστικά που µου δώσατε για το 786, που είναι το
ανώτατο όριο που µπορείτε να δώσετε, να είναι έτσι και δεν θέλω
να αµφισβητήσω αυτά που λέτε. 

Όµως αν συγκρίνει κανείς τον τρόπο υπολογισµού µε βάση τη
δική σας ρύθµιση, που λέει ότι η προσωρινή σύνταξη ανέρχεται
στο 50% του µέσου όρου των µηνιαίων αποδοχών του ασφαλι-
σµένου τους τελευταίους δώδεκα µήνες από την υποβολή της
αίτησης συνταξιοδότησης, και δεν υπερβαίνει, όπως είπατε, το
786 σε σχέση µε την παλαιότερη -εµένα δεν µ’ ενδιαφέρει, κύριε
Πρόεδρε, αυτήν τη στιγµή να κάνω καλλιστεία διατάξεων- µε εν-
διαφέρει ότι στην πράξη βγαίνει -και σ’ αυτές τις πολύ δύσκολες
συνθήκες- µικρότερο το άθροισµα. Ωστόσο, εγώ επιφυλάσσοµαι
µέχρι να µου απαντήσετε ή αλλιώς γραπτώς µε την κατάθεση εγ-
γράφων.

Θέλω να επανέλθω σε ένα ακόµη ερώτηµα, το οποίο έχω θέσει
και περιµένω την απάντησή σας: Θα υπάρξουν ισοδύναµα µέτρα;

Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί σας είπα ότι ενώ πρόσφατα
το 60% των προσωρινών συντάξεων έβγαινε σχεδόν άµεσα -µέσα
σε ένα, ενάµιση µήνα το πολύ έβγαινε και έπαιρνε ο άνθρωπος
την προσωρινή σύνταξή του έστω- τώρα µόνο το 25% βγαίνει. Τα
στοιχεία δείχνουν ότι µέχρι και το 2014 το ποσοστό αυτό ήταν
60%. Δηλαδή, έξι στους δέκα συµπολίτες µας έπαιρναν σχετικά
γρήγορα, τουλάχιστον, την προσωρινή σύνταξη. Αυτό έχει µει-
ωθεί.

Στην περίπτωση του ΟΑΕΕ, κύριε Υπουργέ, αυτό δεν είναι
25%, είναι το 10%. Άρα δεν υπάρχει για το 75% κατά µέσο όρο
των ασφαλισµένων, που γίνονται συνταξιούχοι καινούριοι, αυτό
που λέµε άµεσα ή σχετικά σε εύλογο χρόνο η προσωρινή σύν-
ταξη.

Άρα λέω και ρωτώ: Με ποιον τρόπο θα κινηθείτε, αν υπάρχουν
ισοδύναµα ή αν δεν υπάρχουν ισοδύναµα µέτρα, ποιος είναι ο
σχεδιασµός σας; 

Η εφαρµογή του ΕΦΚΑ, του νέου µεγάλου ταµείου, µπορεί στο
µέλλον -και µακάρι, εγώ δεν το απεύχοµαι, παρ’ ότι εµείς είχαµε
διαφορετική πρόταση- να δώσει τέτοιες διαδικασίες, που να εί-
µαστε πάρα πολύ γρήγοροι, αλλά µέχρι να γίνει αυτό, κύριε
Υπουργέ, θα υπάρχει επιπλέον καθυστέρηση, διότι η αναδιοργά-
νωση θα φέρει τις δικές της καθυστερήσεις και εµπόδια.

Θέλω, λοιπόν, να µου πείτε αν έχετε σχεδιάσει κάτι γι’ αυτό
και τι µπορούν να προσδοκούν οι νέοι συνταξιούχοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κυρία Χρι-
στοφιλοπούλου, όταν φτιάχνεται ένας µεγάλος δρόµος, γράφε-
ται η προσωρινή ταλαιπωρία. Μπορεί να συµβεί, να έχουµε, δη-
λαδή, µια διαχείριση µέσα από το λογισµικό σύστηµα τέτοια που,
επειδή πρέπει να ετοιµαστεί, να µην επιταχύνουµε τους ήδη
υπάρχοντες ρυθµούς.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Γι’ αυτό το λέω. Αν έχετε
plan B.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα σας πω.

Μιλάω για την πληρότητα της καταβολής της σύνταξης, που
είµαι βέβαιος ότι µέσα στο 2017 θα µπορούµε να το έχουµε πε-
τύχει και θα έχουµε ταχύτατη έκδοση σύνταξης και θα σας πω
και στοιχεία και στη συνέχεια.

Όµως επαναλαµβάνω, ότι πάνω από το 90% των προσωρινών
συντάξεων που καταβάλλονταν µε τις προηγούµενες διατάξεις,
όχι τις δικές µας, δεν ξεπερνούσαν τα 768 ευρώ. 

Συνεπώς δεν προκύπτει εδώ πρακτικά -και θα το καταθέσω φυ-
σικά και στα Πρακτικά να το έχετε το στοιχείο αυτό- ότι το ξε-
περνούσε, έτσι ώστε να λέτε τώρα τι ισοδύναµα θα βρούµε. Θα
σας πω, όµως, και για τα ισοδύναµα παρ’ όλα αυτά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΞΑ’ - 15 ΙΟΥΛΙΟΥ 2016 12937



12938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όσον αφορά τις προσωρινές συντάξεις, µέχρι τώρα έξι µήνες
-και ξέρουν οι άνθρωποι που ακούνε- περνούσαν πολλές φορές
για να τις πάρουν και πριν. Άλλωστε κι εσείς είπατε ότι από το
2011 περιµένουν να πάρουν σύνταξη, πολλοί οριστική. Από το
2011. Το είπατε πριν. Έχουν περάσει µέχρι να γίνει Κυβέρνηση
ο ΣΥΡΙΖΑ, ήδη τέσσερα χρόνια από τότε. Αυτή, λοιπόν, η επιβε-
βαιωµένη και από εσάς καθυστέρηση υπήρχε και µε τις προηγού-
µενες διατάξεις.

Οι νέες διατάξεις του δικού µας νόµου για την ασφαλιστική µε-
ταρρύθµιση αντικειµενικά οδηγούν -καθένας µπορεί να το αντι-
ληφθεί- σε µια ταχύτατη έκδοση σύνταξης, διότι ένα ταµείο
πλέον έχει όλα τα στοιχεία του ασφαλισµένου. Είναι γεγονός ότι
υπάρχουν καταχωνιασµένα τα στοιχεία σε υπόγεια και σε δυ-
σπρόσιτα σηµεία, ώστε πρέπει να γίνει µια δύσκολη επεξεργα-
σία.

Όµως στον νόµο µας, επειδή υπάρχει µια πρόβλεψη για το
πώς βγαίνει η σύνταξη –είναι από το 2002 και µετά το εισόδηµα-
και έχουµε ηλεκτρονικά στοιχεία στους περισσότερους φορείς -
στο σύνολο σχεδόν των φορέων- είναι βέβαιο ότι θα µπορέσουµε
γρήγορα να βγάλουµε συντάξεις µε πιστότητα και µε ευκολία ως
προς την επεξεργασία των στοιχείων. Και βεβαίως, τελειώνει και
το θέµα των διαδοχικών συντάξεων, διότι ένας φορέας πια -και
όχι περισσότεροι του ενός- θα είναι ο αρµόδιος να καταβάλλει
τη σύνταξη. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αυτό είναι για το µέλλον. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ε, ναι. 
Εποµένως, θα έχουµε πραγµατικά τεράστιες ταχύτητες ως

προς την καταβολή των συντάξεων. 
Και θέλω να σας πω ότι ήδη µέσα στον Ιούλιο χίλια πεντακόσια

εφάπαξ θα χορηγηθούν από το Ταµείο Προνοίας Δηµοσίων Υ-
παλλήλων, τα οποία δεν είχαν χορηγηθεί από τον Σεπτέµβριο του
2013. Επίσης, χίλια περίπου εφάπαξ θα χορηγηθούν από το ΤΑΥ-
ΤΕΚΩ, διακόσια πενήντα περίπου εφάπαξ από τον Ειδικό Λογα-
ριασµό Πρόνοιας ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Και θα χορηγηθούν και συντάξεις
το αργότερο µέσα στον Οκτώβριο, οι οποίες θα ξεπερνούν για
το ΙΚΑ το ποσό των 404 εκατοµµυρίων ευρώ, για τον ΟΑΕΕ το
ποσό των 122 εκατοµµυρίων ευρώ και για το ΕΤΑΑ το ποσό των
57 εκατοµµυρίων ευρώ. Συνολικά, θα διατεθούν 584 εκατοµµύ-
ρια ευρώ µόνο για συντάξεις µέχρι τον Οκτώβριο. 

Θα έχουµε, συνεπώς, µια καλύτερη χρηµατοδοτική ροή στους
ασφαλισµένους µας. Αυτό οφείλεται και στην ταχύτητα των υπο-
λογισµών των εφάπαξ και των συντάξεων, που ήδη επεξεργάζον-
ται τα επιµέρους ταµεία. Κάνουµε διαρκείς συσκέψεις µε τους
διοικητές των οργανισµών της κύριας ασφάλισης -διότι ξέρετε
ότι µέχρι το τέλος Δεκεµβρίου παραµένουν στην αυτονοµία τους
και θα δουλεύουν από 1η Ιανουαρίου- και των επικουρικών τα-
µείων. Και έχουµε πετύχει µια ταχύτατη εξέλιξη των διεργασιών
και των επεξεργασιών, για να µπορέσουµε να έχουµε αυτό το
αποτέλεσµα σύντοµα. 

Αυτά είναι τα ισοδύναµα που αναφέρατε. Πρακτικά αποτελέ-
σµατα, αυτό είναι που µας ενδιαφέρει!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 1122/11-7-

2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής
του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε τις εγκληµατικές και τροµοκρατικές οργανώσεις που δρουν
ανενόχλητες στο κεντρικότερο σηµείο της πρωτεύουσας, δεν θα
συζητηθεί εξαιτίας ανειληµµένων υποχρεώσεων του αρµόδιου
Υπουργού κ. Νικολάου Τόσκα και θα επαναπροσδιοριστεί η συ-
ζήτησή της.

Επίσης, η έκτη µε αριθµό 1120/11-7-2016 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης
Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε το σύστηµα πυροπρο-
στασίας του Σέιχ Σου, δεν θα συζητηθεί εξαιτίας ανειληµµένων
υποχρεώσεων, του αρµόδιου Υπουργού κ. Νικολάου Τόσκα και
θα επαναπροσδιοριστεί η συζήτησή της.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.12’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 18
Ιουλίου 2016 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµα-
τος κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων
και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 18/12/24-2-2016 επίκαιρης επε-
ρώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµη-
θεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


